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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49608   

-0.34% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30730  

     +0.35%
Българска народна банка

Sofix: 371.37

    +0.37%
Българска фондова борса

BG40: 105.31 

-0.06%
Българска фондова борса

Слабо увеличение на  
БВП ще има едва в края на 
2010 г. , каза председателят 
на ЦИР Георги Прохаски

Новини ▶ 6 
Икономиката  
се е свила с 1%  
в края на юни  

Новини  ▶ 7

Без лихвена амнистия 
за неплатени 
осигуровки

Гръцката "Актор", която 
ще строит Лот 3, вече е 
доставила необходимата 
техника за начало на 
строежа. Договорени са 
и инертните материали, 
които ще се използват

Правителството се опитва 
да промени някои части 
от вече договореното 
споразумение с Гърция, 
каза министърът на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трайков

Печалбата на фондовата 
борса спадна с над 75% 
за първото полугодие 
на 2010 г. Възможно е, и 
тази година да излезем 
на загуба, каза Иван 
Такев, изпълнителен  
директор на БФБ

▶Христина Митрева, управител на НОИ

Новини ▶ 7
Трайков предоговаря  
газовата връзка  
с Гърция  

Компании ▶ 9
„Тракия“ ще е 
готова 2 месеца 
предсрочно

Обвързване 
без край

Клаузите за автоматично 
продължаване на договорите 
и високите неустойки 
превръщат потребителите 
в постоянни клиенти на 
телекомуникационните 
оператори  ▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков

Компании ▶ 9
Оборотът на БФБ  
се върна  
8 години назад

Коментар ▶ 2
Заблудата  
„постепенно”  
вдигане на стажа
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Печеливш
Филип Лот

Губещ
Валентин карабашев

Нетната печалба на Societe Generale Експресбанк към 30 юни e 
7.6 млн. лв., което е с 800 млн. лв. повече в сравнение със същия 
период на 2009 г. Активите на банката с председател на УС 
и главен изпълнителен директор Филип Лот са 2.82 млрд. лв., 
или те са се увеличили с 5.8%. SG Експресбанк е отпуснала с 900 
млн. лв. повече кредити през първата половина на тази годи-
на в сравнение с първите шест месеца на 2009 г. 

Изпълнителният директор на “Булленд инвестмънтс” 
АДСИЦ Валентин Карабашев няма как да е доволен от раз-
продажбите, на които бяха подложени акциите на фонда за 
земеделска земя. По време на вчерашната търговия на БФБ 
капитализацията на “Булленд” се понижи с 10.75% на дневна 
база. В две сделки бяха прехвърлени 1300 лота на дружество-
то, а цената на затваряне се стопи до 0.44 лв. за акция.

Мнения

По темата “от 1 яну-
ари стажът ще се уве-
личи с 1 година”. Вместо 
да се вземе от тези, 
които окрадоха пенсион-
ния фонд, Тотю лъжеца 
иска да бъдат наказани 
окрадените, защото 
са го избрали. Малко 
българи ще могат да се 
пенсионират при това 
положения. Ние, които 
гласувахме за промяна на 
мисленето, ще трябва 
да мислим за постепенно 
премахване на полити-
ческия троскот в нашия 
живот. Моля се на Бог 
да им въздаде според дея-
нията им.  

   veselin

▶

pari.bg Топ 3

1 Ремонтите на по-
ловината пътища 
спират. Работата 
само по 6 лота няма 

да бъде прекратена тази 
година. 

2 От 1 януари 2011 
г. стажът ще се 
увеличи с една 
година. Вдигането 

на осигурителния стаж ще 
става плавно, а не навед-
нъж с три години. Всяка 
година той ще нараства с 
по една година до достига-
не на 37 г. за жените и 40 г. 
за мъжете, казва министър 
Тотю Младенов.

3 Съкращенията 
ще спестят 2 млн. 
лв. на икономи-
ческото минис-

терство. Досега 260 
служители от Министер-
ството на икономиката, 
енергетиката и туризма 
са съкратени. 

Заблудата 
“постепенно” 
вдигане 
на стажа
С.А. е от тези 68% от българите, 
които не желаят да работят след 
пенсия (според проучване на НЦИ-
ОМ), и затова с нетърпение очаква 
1 август 2011 г. - тогава навършва 
годините за пенсия, а малко по-рано 
вече е натрупала и 34-те години 
осигурителен стаж. Ако обаче от 1 
януари 2011 г. се вдигне с една го-
дина изискването на трудов стаж, тя 
няма да може да излезе в пенсия и 
ще трябва да работи още една годи-
на. С.А. все пак се примирява - една 
година още, все ще изкара някак 
си. Тя обаче не подозира, че влиза 
в един Параграф 22, който е всичко 
друго, но не и “поетапно” вдигане 
на осигурителния стаж. Защото от 
1 януари 2012 г. ще се окаже, че 
стажът за пенсиониране вече не е 
35 г., а 36 години. И ще трябва да 
работи още една година, докато 
установи, че от 1 януари 2013 г. вече 
от нея ще се иска да е навъртяла 37 
години стаж. 

Ето как “постепенното” вдигане 
на осигурителния стаж всъщност 
се оказва химера, прах в очите на 
хората и на практика нищо по-раз-
лично от рязкото вдигане на стажа 
наведнъж. На практика всички, които 
очакват догодина да се пенсионират, 
ще трябва да работят още цели три 
години. В подобно положение ще се 
окажат и хората, на които им пред-
стои пенсия след две години. Само 
че те за разлика от С.А. са по-обла-
годетелствани, защото ще трябва да 
работят още две, а не три години.

Неприятното за С.А. и хора като 
нея е, че те няма да може и да се 
пенсионират по-рано, макар и с по-
ниска пенсия, както разясняваха по 
време на кампанията си из страната 
експертите от социалното министер-
ство. Министърът на труда сега обяс-
нява, че не може да има и постепен-
но вдигане на стажа, и възможност за 
по-ранно пенсиониране.
Единственият изход за хората, кои-

то пенсионната реформа ги заварва 
малко преди да излязат в заслужена 
почивка, е да си купят стаж - толко-
ва, колкото им е необходимо, за да 
се пенсионират още в края на тази 
година. За да не влязат в описа-
ния Параграф 22. Това изглежда 
най-сигурният засега източник на 
допълнителни средства за фондо-
вете на Държавното обществено 
осигуряване.

За този казус все още не се водят 
дебати, но се очаква, когато все 
повече хората се усетят, да има силна 
съпротива. Колко ли други подводни 
камъни крие пенсионната реформа 
в този си вид, в който в момента е 
замислена? Всъщност намеренията 
за реформа през последните два-три 
месеца се менят толкова често, че 
изобщо вече не можем да си пред-
ставим какви закони наесен ще се 
обсъждат в парламента.

“Посте
пенното” 
вдигане на 

осигурителния 
стаж се оказа химе
ра и на практика 
нищо поразлично 
от рязкото вдигане 
на стажа наведнъж

коментар
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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.50125  

+0.31%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30280  

     -0.31%
Българска народна банка

Sofix: 370.01

    +1.24%
Българска фондова борса

BG40: 105.37 

+1.84%
  Българска фондова борса

Експерти и участници на капиталовия 
ни пазар са категорично против 
предлаганите от Комисията за 
финансов надзор законови промени

Компании ▶ 9
Пазарът е против 
увеличение на капитала 
с непарична вноска

Компании  ▶ 8

Печалбата 
на банките 
спадна с 30% 

Новини▶ 7

Съкращенията ще спестят 
2 млн. лв. на МИЕТ

Новини▶ 3

Доган все пак 
ще застане пред съда

Към момента от системата 
са отстранени 260 души, 
новите орязвания ще бъдат 
във ведомствата, подчинени 
на Министерството на 
икономиката, енергетиката 
и туризма

Антикорупционната комисия 
на парламента реши да предаде 
на ВАС доклада си, според 
който лидерът на ДПС Ахмед 
Доган е бил в конфликт на 
интереси като консултант на 
хидровъзела “Цанков камък”

Новини▶ 6

НЕК може да има и повече 
от 30% в “Горна Арда”
Трайчо 
Трайков 
прогнозира 
цената на 
проекта да 
достигне 
1 млрд. лв. 

Всички пътища 
Водят доникъде

Решението на Агенция “Пътна инфраструктура” да спре ремонтите на повече от 
половината пътища в страната провокира недоволството на фирмите изпълнители. 
Двете страни започнаха преговори, за  да стигнат до изгодно и за държавата, и за 
бизнеса решение ▶ 4-5

 Илюстрация Гриша Струнджев

Мила кисьова
mkisiova@pari.bg
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С връзки

цитат

Разликата между пожарника-
ря от Банкя и социалистиче-

ски храненици, изпращани в чужби-
на с държавни пари, е 1 млрд. лв.

Число на деня

4.04
млрд. лв. са постъпленията от косвени данъци за 

първото полугодие. Те са с близо 900 млн. лв. по-малко в 
сравнение с първите 6 месеца на 2009 г., сочат данните на 
Министерството на финансите

▶

 Бойко Борисов, премиер, по повод концесията на автомагистрала „Тракия”

Спорът  
за отпуските 
отиде в съда 

казус с продължение

През септември се 
очаква решението на 
магистратите

Президентът Георги Първа-
нов и 51 депутати от БСП 
и ДПС дадоха вчера поот-
делно на Конституционния 
съд новите разпоредби от 
Кодекса на труда, с които се 
поставя срок за изчистване-
то на отпуските, натрупани 
до 31 декември 2009 г. 

Мотиви
Според държавния глава и 
депутатите от БСП и ДПС 
последните разпоредби са 
противоконституционни, в 
противоречие с подписани 
от България международни 
договори и с правото на ЕС. 
С тях се отнема придобито 
в миналото право на работ-
ниците и служителите да 
упражнят реално отпуска 
си или той да бъде заместен 
с парично обезщетение при 
прекратяване на трудовото 
или служебното правоот-
ношение.

Идеята за поставяне на 
срок за изчистване на ста-
рите отпуски се появи, кога-
то през есента на миналата 
година в редица министер-
ства започнаха съкраще-
ния. Тогава се установи, че 
масово чиновниците не са 
излизали в отпуск и имат 
натрупани над 100-200 дни. 

В резултат на това при съ-
кращения в държавната ад-
министрация трябва да се 
платят обезщетения за над 
300 млн. лв.

Президентът вече нало-
жи вето върху промените 
в Кодекса на труда, но то 
бе отхвърлено в пленар-
ната зала. Опасенията на 
Първанов са, че в много от 
случаите работници и дър-
жавни служители няма да 
могат да изчистят старите 
си отпуски в дадения срок 
- до 31 декември 2011 г., и 
ще изгубят обезщетенията 
за тях.
 
В очакване  
на решението
Конституционният съд за 
първи път е сезиран за по-
добен проблем. Решението 
се очаква през септември, 
то ще бъде окончателно и не 
може да се обжалва. Любен 
Корнезов, депутат от БСП, 
заяви, че ще направи пред-
ложение страни по делото 
да бъдат президентът, Ми-
нистерският съвет, минис-
търът на труда и социалната 
политика, както и синдика-
тите, „за да даде всеки от 
тях официално мнение по 
въпроса”. Корнезов добави, 
че ще направи предложение 
заседанията на съда по въ-
проса за отпуските да бъдат 
публични.

Мила кисьова 

 идеята за поставяне на срок за изчистване на 
старите отпуски се появи, когато през есента в 
министерствата започнаха съкращения

▶

Ако се докаже, че 
лидерът на ДПС е 
нарушил закона, 
може да му бъде кон-
фискуван хонорарът 
от 1 млн. EUR 
Върховният администрати-
вен съд ще гледа на 2 сеп-
тември делото срещу лидера 

на ДПС Ахмед Доган за 
конфликт на интереси във 
връзка с проекта „Цанков ка-
мък”. В момента ВАС е във 
ваканция и не насрочва дела, 
а останалите казуси, които 
постъпват, се насрочват чак 
за заседания през 2011 г.

Делото на Доган обаче 
е насрочено приоритетно. 
То ще се гледа на откри-

то съдебно заседание. На 
него трима магистрати от 
ВАС ще трябва да преценят 
дали е налице конфликт на 
интереси. Ако установят, 
че Доган е нарушил зако-
на, магистратите могат да 
постановят да бъде глобен 
до 3000 лв. или да бъде 
конфискуван полученият 
от него консултантски хо-

норар от 1 млн. EUR за 
„Цанков камък”.

В края на миналата сед-
мица депутатите от пар-
ламентарната комисия за 
борба с корупцията и кон-
фликт на интереси решиха 
да сезират съда заради по-
лучения от Доган хонорар 
като консултант на хидро-
енергийни проекти.

ВАС ще гледа делото срещу 
Ахмед Доган на 2 септември

СниМка eМилия коСТадиноВа
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В битката за клиенти ком-
паниите са особено изобре-
тателни. Особено когато 
става въпрос за дългосроч-
но обвързване с договори. 
Най-креативни в опитите 
си за задържане на насто-
ящи потребители са мо-
билните оператори, както 
и доставчиците на други 
телекомуникационни ус-
луги. Те често използват не 
особено пазарни прийоми, 
които в никакъв случай не 
са в полза на клиента. Ко-
мисията за защита на кон-
куренцията дори определи 
порочната практика като 
„ситуация, в която компа-
ниите от сектора създават 
бариери пред клиентите 
си”. Проблем, който акти-
визира и омбудсманът на 
Република България Гиньо 
Ганев. 

„Операторите на мобил-
ни и интернет услуги нару-
шават правото на избор на 
потребителите и прилагат 
неравноправни клаузи при 
сключване на договори”, 
каза Ганев. Става дума за 
клаузата за автоматично 
подновяване на договорите 
между оператори и клиен-
ти. И неустойките, които 
всеки е принуден да плаща, 
в случай че се откаже пред-
срочно от договора си или 
реши да смени тарифния 
си план. 

С грижа за клиента
Операторите използват па-
зарния трик с оправданието, 
че се грижат за клиентите 
си, които могат да забравят 
да подновят договора си и 
да бъдат лишени от префе-
ренции. 

Проблемът в случая е, че 
цените (особено на мобил-
ните услуги) падат непре-
къснато. Така например от 
1 юли Комисията за регули-
ране на съобщенията свали 
с около 20% цените за раз-
говори заради изисквани-
ята на ЕС. Автоматичното 
подновяване на договорите 
обаче запазва старите усло-
вия, при които е сключено 
споразумението преди годи-
на например. И ако тогава 
цената за разговори или 
ползване на друга услуга е 

била изгодна, сега тарифите 
са значително по-ниски. 

Друг проблем от авто-
матичното подновяване на 
договорите е наличието на 
неустойки, които потреби-
телите трябва да платят, ако 
искат да сменят тарифния 
си план. Които в България 
са равни на всички месечни 
такси до края на изтичането 
на подновения им договор. 

Недоволство
Именно тази клауза в дого-
ворите на мобилните опе-
ратори разгневи омбудсма-
на на Република България 
Гиньо Ганев и Комисията 
за защита на конкуренци-
ята. Антимонополният ор-
ган препоръчва промяна на 
„неравноправните клаузи 
при сключване на догово-
рите между потребителите 
и телекомуникационните 
оператори. Според експер-
тите на КЗК неустойките 
са в несправедливо висок 
размер при прекратяване 
на автоматично подновен 
срочен договор”.

Операторите обаче защи-
тават тезата, че автоматич-
ното подновяване на услу-
гата може да бъде само в 
помощ на потребителите. 
Клаузите за автоматично 
подновяване на договори-
те за мобилни услуги на 
абонатите ни присъстват за 
улеснение на нашите кли-
енти, твърдят от „Глобул”. 
Според тях по този начин 
на абонатите се предоставя 
възможност да ползват ус-
лугите безсрочно. Без тази 
клауза всеки договор за мо-
билни услуги може да бъде 
прекратен при изтичането 
на срока му, като към този 
момент ще бъде спряно пре-
доставянето на мобилната 
услуга на абоната, твърдят 
от „Глобул”. Според „М-
Тел” автоматичното подно-
вяване улеснява абонатите, 
тъй като в противен слу-
чай при изтичане срока на 
договора, от една страна, 
преференциалните условия 
престават да действат, а от 
друга - абонатите ще трябва 
да посетят магазин, за да 
подпишат нов договор на 
датата на изтичане на сро-
ка, което значително би ги 
затруднило.

На подобно мнение са и от 
един от най-големите опера-
тори на кабелна телевизия у 
нас - blizoo. Автоматичното 
подновяване на срочен до-
говор по определен тарифен 
план не е в разрез с интереса 
на клиента - стига да е пра-
вилно и ясно комюникирано 

Клаузите за автоматично 
продължаване 
на договорите и 
високите неустойки на 
телекомите превръщат 
потребителите в 
постоянни клиенти

в първоначалния договор и 
при всички случаи трябва 
да има период около изтича-
нето на срочния договор, в 
който клиентът да има право 
да прекрати или промени та-
рифния си план, коментира 
Димитър Радев,  маркетин-
гов мениджър на обедине-
нието между „КейбълТел” 

и „Евроком”. Компанията 
му превръща договор в без-
срочен след изтичането на 
срока му, стига някоя от 
страните да не е поискала 
прекратяването му.

обвързване
Наличието на подобна кла-
уза обвързва  потребителя 

за дълъг период от време. 
Причината е, че никой не 
иска да плаща неустойките 
по прекратения си договор 
или просто няма излишни 
нерви и време за губене, 
докато успее да се пребори 
за промяна на тарифата. 
Или пък на самия опера-
тор. „Операторите имат 

обичайната практика да 
подновяват автоматично 
договора със запазване на 
продължителността му и 
неустойката”, коментират 
от КЗК. Според експертите 
тези прийоми влияят върху 
икономическото поведение 
на потребителите. Според 
тях изходът е в превръща-

21.3
▶ процента от абонати-
те на мобилната услуга 
на „Виваком” са се отка-
зали от услугата от 
началото на годината

Отношенията между оператори и потребители 

са регламентирани в Закон за развитие на конкуренцията 

в полза на потребителите. Според него доставчиците, 

които предлагат договор със срок на действие, по�дълъг 

от �� месеца, са задължени да направят и паралелно 

предложение за такъв, чийто срок не надхвърля �� месеца.

При предсрочно 

прекратяване по искане на 

потребителя той заплаща 

неустойка в размер на ��% 

от сумата, дължима до 

изтичане на срока на договора.

Регулаторът OFCOM задължава операторите да поправят 
и премахнат всякакви съществуващи нечестни клаузи, 
които пораждат обвързващ ефект. За целта от регулатора 
са създали типови договори, които трябва да се спазват 
от всички оператори

Операторите подновяват автоматично договора 
със запазване на продължителността му и неустойката. 
При предсрочно прекратяване на договора потребителите 
заплащат пълната сума на месечните такси до изтичане 
на срока.

ВЕЛИКОБРИТАНИЯ

Удължаването на сроковете по договорите става 
само с изричното 

съгласие на клиента.

БЪЛГАРИЯ

ФРАНЦИЯ

Как е в ЕС
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Градоначалникът иска 
да свали 99 базови 
станции на телеко-
мите, те твърдят, че 
градът ще остане без 
комуникации
Против решението за де-
монтиране на 99 базови 
станции на кмета на Плов-
див Славчо Атанасов се 
обявиха и трите мобилни 
оператора в България. Те 
ще обжалват плановете 
му в съда, след като вече 
получиха официално ре-
шението на градоначал-
ника. Самият Атанасов 
определи действията им 
като очакван ход, но той 
остава на позицията, че 
здравето на пловдивчани 
е на първо място. 

Казус
Пловдивският кмет из-
даде заповедта за прину-
дително демонтиране на 
99 базови станции на мо-
билни оператори в града в 
началото на юли. Самите 
телекоми обаче получиха 
решението за това почти 
месец по-късно и доскоро 
бяха в неведение кой кол-
ко точно антени ще трябва 
да демонтира. Сега обаче 
е ясно, че най-засегнат от 
плановете на Атанасов 
ще бъде „М-Тел”, кои-
то ще трябва да свалят 
51 антени. „Глобул” ще 
трябва да демонтират 25 

Мобилните оператори 
обжалват махането  
на клетки в Пловдив

51
▶ антени ще трябва 
да демонтира „м-Тел” 
в Пловдив. „Глобул” 
ще трябва да махне 
25, а „Виваком” - 23

базови станции, а „Вива-
ком” - 23. 

Официалното стано-
вище на Атанасов е, че 
„нищо лошо няма опе-
раторите да обжалват в 
съда, както и очаквах, но 
за мен здравето на хората 
е на първо място и оплак-
ванията как ще се срине 
мрежата и няма да има 
мобилни телефони ми се 
виждат доста пресилени”. 
И трите компании обаче 
твърдят, че всички показа-
тели на базовите станции 
са в нормите. 

Решение
Самото решение е взето 
от Пловдивския общински 
съвет още на 25 юни 2009 
г. Специална градска ко-
мисия за контрол на анте-
ните е изброила конкрет-
ните 99 устройства, които 
излъчват в непосредстве-
на близост (на разстояние 
под 300 метра) до учебни, 
социални и здравни заве-
дения. Най-много антени 
ще бъдат демонтирани в 
централната градска част 
на Пловдив - 33, двадесет 
антени пържат пловдивча-
ни в най-големия квартал 
„Тракия”, най-малко са 
опасните антени в източ-
ната част на града - 2. 

Според трите телекома, 
ако демонтирането все 
пак бъде осъществено, 
Пловдив може да остане 
без мобилни комуника-
ции. Причината е, че те 
работят на принцип на 
последователно свързване 
и в момента, в който една 
от антените остане без 
сигнал, другите също не 
могат да работят. „Това ще 
направи недостъпни теле-
фоните за спешни случаи, 
включително номер 112 
през мобилните мрежи, ще 

Свалянето 
на базови 
станции ще 

направи недостъп-
ни телефоните за 
спешни случаи, 
включително номер 
112 през мобилните 
мрежи, ще възпре-
пятства работата на 
органите на поли-
цията, пожарната, 
„Гражданска защи-
та” и бизнеса

възпрепятства работата на 
органите на полицията, 
пожарната и „Гражданска 
защита”, а също и работа-
та на фирми, държавни и 
обществени институции и 
ще наруши ежедневието 
на гражданите и посетите-
лите на Пловдив”, смятат 
от „Глобул”. 

Норми
В официалните позиции 
на компаниите се цитират 
данни, според които мо-
билните телекоми спазват 
много по-стриктни норми 
за нивата на електромаг-
нитно излъчване, откол-
кото в целия ЕС. Макси-
мално допустимите стой-
ности в България са от 45 
до 100 пъти по-строги в 
сравнение с максимално 
допустимите стойности, 
препоръчани от Светов-
на здравна организация 
и възприети в повечето 
страни от Европейския 
съюз, коментират от те-
лекомите. 

Христо Ласков

нето на срочния договор в 
безсрочен. Което обаче не е 
добре за бизнеса на самите 
оператори. 

Причината е, че с повечето 
договори вървят различни 
преференции - например 
по-евтин телефон или пре-
ференциални условия за по-
требителите или бизнеса, 

което изисква инвестиция от 
страна на телекомите. А тази 
инвестиция в повечето слу-
чаи се изплаща напълно или 
поне в голямата си част за 
срока на договора, след което 
телекомите печелят от про-
дължаването на условията за 
клиентите си. И се получава 
един затворен кръг. 

Ясно е, че единствени-
ят начин операторите да 
прекратят автоматичното 
подновяване на договорите 
и неустойките е да бъдат 
принудени административ-
но. Въпросът е дали ще ги 
застигне подобно ограни-
чение.

Христо Ласков

▶ Принудителното сваляне на базови станции в Пловдив може да причини много  
проблеми за граждани и бизнес в града, предупреждават от телекомите

снимка марина анГелоВа

Клаузите за прекратяване на договора са различни в зависимост от условията 
на индивидуалния договор, подписан от потребителя, или от условията, при които
 се ползват предплатени услуги. В определен срок всеки потребител може да 
прекрати своя договор с предизвестие, без да дължи неустойки. Ако потребителят
 не желае да се възползва от това право, това означава, че той е удовлетворен 
от условията за ползване на определени услуги.

Прекратяването на договор преди изтичането на договорения срок е възможно, 
като потребителят единствено трябва да заплати оставащите до изтичането 
на договорения срок месечни такси без никакви допълнителни такси или глоби. 
Смятаме, че това е нормална търговска практика в случаите, когато абонатът 
преждевременно се отказва от ангажимента си по договора и от ползването 
на преференциалните условия по срочния договор. Договорите съдържат точна 
и ясна процедура за прекратяване на договора след изтичането на първоначалния 
срок. Потребителят може да прекрати договора с подаването на писмено искане 
за това един месец преди изтичането на договорения срок. Така ползването 
на услугите след изтичането на срока, респективно автоматичното подновяване 
на договора, зависи единствено от волята на всеки отделен абонат.

Зависи от услугите, които се ползват. Част от услугите си ние предоставяме 
на клиентите си без договор с автоматично подновяване, което означава, че те 
могат да се откажат от тяхното ползване, стига да нямат неизплатени стари 
задължения, без това да води до неустойки. За услугите по договор с автоматично 
подновяване следва да се подаде заявление за спиране на услугата месец преди 
изтичането на договора във всеки "Виваком" магазин, без това да налага неустойки. 
Такива се заплащат единствено ако клиентът желае договорът да бъде прекратен 
веднага, и тогава неустойката е равна на абонаментната сума за всеки 
месец до края на договора.

Как се прекратява договор 
при...

"М�Тел"

“Глобул”

“Виваком”

Практиката за автоматично подновяване на договорите с клиентите 
ни е нормална. С подновяването на договора обаче трябва да се 
подновят и условията за услугата. И все пак всеки потребител трябва 
да се грижи за договорите, които е подписал. А в България няма такава 
култура, както и в Западна Европа и САЩ. На Запад дори практиката 
е още по�различна � там сметката на всеки потребител се тегли 
автоматично от кредитната му карта и се стига до момент, 
в който потребителите забравят за какво точно са подписали договор. 
  Според мен всеки договор, който е за дълго време, трябва да е или 
безсрочен, или да има срок на предизвестие. От бизнес гледна точка 
смисълът на всички договори е инвестицията на оператора. 
Когато има промоционална оферта, телекомът прави инвестиция, 
за да включи клиента, или му дава изгодни условия за определена 
услуга. Потребителят обаче трябва да има ангажимент за един 
минимален срок да стои при оператора. 
  След този минимален срок се смята, че операторът е възстановил 
в някаква или в пълна степен инвестицията си � например за продажбата
на телефон и субсидиите му. Изнудване е, ако има ��годишен договор, 
който се подновява автоматично за � години без право на отказ.

От бизнес гледна точка 
операторите трябва да 
задържат за определено 
време всеки клиент

Практиката не е порочна, 
просто е неразбрана

Теодор Захов
изп. директор на "Спектрум Нет" и "Орбител"

Графика Вихър ласкоВ
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Спадът в икономиката за 
второто тримесечие на го-
дината е 1%, показва до-
клад на Центъра за иконо-
мическо развитие (ЦИР). 
Слаб растеж на годишна 
база ще бъде регистриран 
едва през четвъртото три-
месечие на 2010 г. или през 
първото тримесечие на 2011 
г., съобщиха експертите от 
ЦИР. Оттам прогнозират, 
че най-вероятно в края на 
годината ще има растеж на 
икономиката, който ще бъде 
около нулата. 

“Възстановяването на 
икономиката се забавя и 
трябва да влошим някои от 
прогнозите си”, коментира 
председателят на ЦИР Ге-
орги Прохаски. Предход-
ният доклад на центъра 
прогнозираше, че в края 
на годината ще има ръст 
от 1%.

През 2011 г. може да се 
очаква увеличение на БВП 
в рамките на 1-1.5%. Прави-
телството обаче продължа-
ва да твърди, че ръстът на 
икономиката ще е 3-3.2%. 

Противоречиви  
сигнали
Свиването на икономиката 
на годишна база се забави 
от 5.9% през последното 
тримесечие на 2009 г. до 
3.6% в края на първото три-
месечие на 2009 г. Забавяне-

Икономиката се е свила с 1% 
в края на второто тримесечие
Слабо увеличение на брутния вътрешен продукт се очаква 
едва в края на годината или в началото на 2011 г.

първото тримесечие той е 
1.2%. С най-голям принос 
за намалението са отрасли-
те транспорт, складиране и 
съобщения, както и опера-
ции с недвижими имоти. 

Текуща сметка
Тенденцията за свиване на 
дефлацията по текущата 
сметка ще се запази през 
2010 г., обясниха експер-
тите от ЦИР. Според тях 
външнотърговският стоко-
обмен се развива особено 
активно, а при износа е 
регистриран ръст от 30% 

през април. Възстановява-
нето на европейските ико-
номики и бързото развитие 
на някои азиатски страни 
откриват добри възмож-
ности за българската маши-
ностроителна продукция, 
пише в доклада на ЦИР 
Износът на инвестиционни 
стоки (главно електрически 
машини и резервни части) 
се увеличава с 26 на сто, 
а този на суровини и ма-
териали - с над 20 на сто, 
отчитат още експертите от 
центъра. При вноса расте 
обемът на суровините, а 

този на инвестиционните 
стоки намалява в резултат 
на започналото възстано-
вяване на икономическата 
активност.

Прогнозите
“Спадовете в повечето сек-
тори на икономиката ще 
продължат, но ще бъдат с 
по-бавни темпове”, прогно-
зира Георги Прохаски. 
Според него инженерното 
строителство ще отбележи 
ръст, а сградното ще се 
свие още повече. Чак в края 
на последното тримесечие 

може да се очаква повечето 
отрасли да отчетат растеж, 
като той ще бъде движен 
единствено от износа, ко-
ментираха от ЦИР. 

Според икономистите от 
центъра вътрешното по-
требление ще остане свито, 
а основната причина за това 
са замразените пенсии и за-
плати. “След приключване 
на летния сезон безработи-
цата отново ще се повиши. 
Тя обаче ще се задържи на 
нива около 10%”, коменти-
ра Прохаски. 

Радослава Димитрова

С 615 млн. лв. падат приходите 
от корпоративен данък 

то се дължи на по-добрите 
резултати в аграрния, ин-
дустриалния сектор, както 
и на сектора на услугите. 
Спрямо предходното три-
месечие обаче е регистри-
ран лек спад в икономиката 
- от 0.7 на 1.2%. “Това не е 
добър сигнал за излизането 
на страната от рецесията”, 
коментира Георги Проха-
ски.  По думите му отлепя-
нето от дъното ще дойде, 
когато бъде регистрирано 
едновременно забавяне на 
спада на годишна база и 
ръст спрямо предходното 
тримесечие. 

Показатели
Секторът на индустрията 
продължава да се свива, 
но вече със значително по-
малки темпове. През пър-
вото тримесечие спадът е 
с 0.9% най-вече заради ло-
шите резултати в строител-
ството. За сравнение обаче 
през четвъртото тримесе-
чие на 2009 г. свиването 
беше 7.5%. 

Според експертите от ЦИР 
двигател в промишлеността 
ще продължи да бъде из-
носът, като тенденцията за 
растеж на годишна база на 
промишлените продажби за 
износ е устойчива. 

Спадът в сектор услуги 
също се забавя, отчита до-
кладът на ЦИР. В края на 

Има сериозно 
изоставане и на 
постъпленията от 
акцизи и ДДС 

За първата половина на 
годината бюджетът е на 
червено с 1.514 млрд. лв., 
съобщиха от Министер-
ството на финансите. Само 
за юни дефицитът е 54.5 
млн. лв.

Най-сериозно е изостава-
нето на приходите от ДДС 
и акцизи. За полугодието 
приходите от ДДС нама-
ляват с 528.6 млн. лв. до 
близо 2.5 млрд. лв., а тези 
от акцизи се свиват до 1.79 
млрд. лв. 

Приходи
Както миналата година, та-
ка и тази най-голям е делът 
на приходите от акцизи на 
горива (54.9%) и тютюне-
ви изделия (39%). Според 
данните на финансовото 
министерство към 30 юни 
възстановеният акциз е за 
327.1 млн. лв. От тях 211.8 
млн. лв. са  за горива и 107.3 

млн. лв. за унищожени ци-
гари със стар бандерол.

Голямото изоставане
Общо приходите от кос-
вените данъци намаляват 
с 860 млн. лв. до около 4 
млрд. лв. за първите шест 
месеца на тази година в 
сравнение със същия пе-
риод на 2009 г. Изостават и 
приходите от преки данъци 
с 353 млн. лв. В края на юни 

те достигат 1.892 млрд. лв., 
което е 54.8% от разчета за 
годината. Рязко намаляват 
и постъпленията от корпо-
ративен данък. Те падат с 
близо 615 млн. лв. и в края 
на юни достигат 815.8 млн. 
лв. Фискалният резерв се 
е стопил с 1.634 млрд. лв. 
от началото на тази годи-
на. Към 30 юни той е 6.02 
млрд. лв.

 Биляна вачева

Агенцията по заетостта прекратява 
договори с фирми за обучение
Дружествата не 
провеждали всички 
курсове и  давали 
преснимани 
учебници

Агенцията по заетостта е 
установила нарушение в две 
компании за обучение. Дру-
жествата не са провеждали 
курсовете и са представяли 
документи с невярно съдър-
жание по схемата “Аз мога”. 
По случаите са образувани 
досъдебни производства. 
Освен това Агенцията по 
заетостта ще прекрати дого-
ворите си с организациите и 
няма да им плати за извър-
шеното обучение, което се 
финансира по Оперативната 
програма “Развитие на чо-
вешките ресурси”. 

През последните две сед-
мици агенцията е направи-
ла над 4000 проверки на 
повече от 200 обучителни 
фирми в цялата страна, като 
при някои от тях проверки-
те били всекидневни. От 
няколко месеца Агенцията 
по заетостта проверява 69 

фирми, които обучават над 
100 души по схемата “Аз 
мога”.

Лъжи
“Най-тежкото нарушение 
е представяне на докумен-
ти с невярно съдържание 
от две фирми, които по-
сочват определен брой на 
провежданите курсове при 
по-малък брой на реално 
провеждащи се обучения”, 
обясни Росица Стелиянова. 
Освен това на обучаваните 
се предоставяли копия, а 
не оригинални учебници, 
не е спазван графикът на 
обученията. 

“Обучения или не се про-
веждат, или се провеждат в 
много намален обем, като 
организацията се е опитала 
да спести част от материа-
лите, което прави доста-
тъчно некачествено обуче-
нието, за да може след това 
да се издаде съответният 
документ съгласно нашето 
законодателство”, обясни 
изпълнителният директор 
на Агенцията по заетост-
та Росица Стелиянова. По 

думите й нарушенията са 
направени основно при 
провеждане на обучение 
за професионална квали-
фикация. 

обучение срещу  
ваучер
По схемата “Аз мога” ра-
ботещи могат да придо-
бият професионална ква-
лификация. През 2009 г. 
по нея са кандидатствали  
60 000 българи. От юли за-
почна включването на нови  
30 000 лица. 

Само за три месеца в на-
чалото на годината бяха раз-
дадени над 27 000 ваучера 
за обучение на стойност над 
17 млн. лв. Най-голям инте-
рес е имало към ваучерите 
за обучение по ключови 
компетентности, в които 
попадат обучения по чужди 
езици, компютърни обу-
чения и за професионална 
квалификация. Заради голе-
мия интерес беше поискано 
размерът на безвъзмездната 
финансова помощ да бъде 
увеличен от 26 млн. лв. на 
51 млн.  

Развитие на икономиката, в %

��.�
��.�

��.�

��.�

��.�

�
���
�.�Q� ���� Q� ����

Прогнози Източник: ЦИР

Стари

Нови

Q� ���� Q� ���� Q� ����

Q� ���� Q� ����

Постъпления от корпоративен данък, млн. лв.

януари февруари март април май юни

�� ��

���

���

��
��

Източник НАП



У нас    НовиНи    7    

Кабинетът се отказа от лихвената 
амнистия за неплатени осигуровки
От идеите за пенси-
онна реформа остана 
само вдигането на 
стажа с три години

Правителството се е от-
казало от идеята да даде 
лихвена амнистия на фир-
ми и граждани с неплатени 
осигурителни вноски към 
края на юни тази година. 
Само допреди дни минис-
търът на труда Тотю Мла-
денов обясняваше, че за да 
се повиши събираемост-
та, ще предложи лихвите 
от забавените вноски към 
Държавното обществено 
осигуряване да бъдат оп-
ростени, ако длъжниците 
се изплатят до края на тази 
година. 

Над 300 млн. лв. са заба-
вените осигурителни пре-
води от работодатели и ра-
ботници до момента, отчете 
министърът. Проблемът е, 
че това може да се трети-
ра от Брюксел като недо-
пустима държавна помощ, 
обясни Христина Митрева, 
управител на НОИ. Още 
при лансирането си иде-
ята срещна съпротива от 
бизнес организациите, че 
така се противопоставят 
редовни и нередовни към 
бюджета платци. 

В крайна сметка пред-
ложението не е влязло в 

проекта за изменение на 
Кодекса за социално оси-
гуряване, който трябва да 
бъде гласуван от Минис-
терския съвет в сряда. 

отложени реформи
Лихвената амнистия е само 
една от отпадналите идеи 
за реформа в пенсионната 
система. Заради компроми-
са с постепенното вдигане 
на стажа  социалното ми-
нистерство се е отказало 
от  намерението да въведе 
възможност за по-ранно 
пенсиониране при по-ни-
ска пенсия. Това щеше да 
важи за случаите, когато на 
хора, навършили години за 
пенсия, не им достигат до 
три години трудов стаж.

Работещите при първа 
и втора категория на труд 
също ще се разминат с три 
години по-висока възраст 
за пенсиониране, засега. 
Според последните комен-
тари на министър Тотю 
Младенов това ще се случи 
след 2014 г.

Отложена е и разпоред-
бата самоосигуряващите 
се задължително да плащат 
месечни вноски върху 420 
лв., а тези, които получа-
ват по-високи доходи, да 
правят изравняване в края 
на годината. Замисленото 
ограничение бе с цел да се 
преустанови източването 

на големи суми обезще-
тения при болест и май-
чинство. Прие се, че чрез 
затягане на контрола ще 
може да се овладеят тези 
нарушения, и се отказахме 
от изравняване в края на 
годината, обясни Митрева. 
По данни на НОИ само 7% 
от самоосигуряващите се 
плащат вноски върху дохо-
ди над 1000 лв.

Затегнат контрол
С близо 81 млн. лв. ще бъ-
де намален дефицитът на 
НОИ през 2011 г. в резултат 
на промените в пенсионна-
та система, които предстои 
да бъдат направени, съоб-
щи Митрева. По думите 
й с най-голям ефект ще 
са мерките за повишава-
нето на събираемостта на 
приходите от осигуровки, 
а не толкова вдигането на 
стажа. Тези мерки са по 
предложение на финансо-
вото министерство и ще 
бъдат гласувани в сряда на 
заседанието на кабинета 
заедно с КСО. 

До края на годината неиз-
пълнението на планирани-
те приходи от осигуровки 
се очертава да бъде 206.3 
млн. лв. при 119.4 млн. лв. 
към края на юни. Заради 
някои антикризисни мерки, 
като отменената добавка за 
старост и вдигането на вдо-

Фирмите авансово ще 
внасят по-висок данък 
Целта e в бюджета да 
влязат 50 млн. лв. 
От 1 август коефициентът 
за определяне на месечните 
авансови вноски за корпо-
ративния данък е увели-
чен от 1.0 на 1.1, напомни 
Националната агенция за 
приходите. Това гласят по-
следните промени в Закона 
за държавния бюджет за 
2010 г., които бяха обна-
родвани на 23 юли 2010 г. в 
“Държавен вестник”.

Така на практика държа-
вата изтегля допълнителна 
ликвидност от фирмите, ка-
то ги принуждава да внасят 
по-голям данък авансово. В 
края на годината общата су-

ма на дължимия корпорати-
вен данък се намалява след 
приспадане на направените 
авансови вноски. Това е една 
от заложените промени във 
вече актуализирания бюджет 
за 2010 г., които целят да 
повишат данъчните постъ-
пления в хазната с близо 50 
млн. лв. От НАП уточняват, 
че новият коефициент ще 
служи за определяне на ме-
сечните авансови вноски по 
корпоративния данък от ав-
густ до края на тази година. 
Ако фирмите вече са подали 
декларация за намаляване 
на авансовите вноски, няма 
нужда да подават нова, до-
пълват от НАП.

Биляна вачева

150
▶ млн. EUR ще струва 
газовата връзка с Гърция. 
До 45 млн. EUR от тях ще 
бъдат осигурени от Ес
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България предоговаря 
газовата връзка с Гърция
Интерконекторната 
връзка с Турция пък 
може да стане част от 
“Набуко”

София и Атина предого-
варят параметрите по из-
граждането на газова връзка 
между двете държави, която 
ще позволи доставки на газ 
от Гърция към България. 
Въпреки че формално под-
готовката за изграждането 
на тръбата е в напреднала 
фаза, през последните месе-
ци по нея нищо не се случва. 
Оказа се, че правителството 
се опитва да промени някои 
части от договорености-
те, съобщи при отчета си 
за една година управление 
министърът на икономика-
та и енергетиката Трайчо 
Трайков. Освен това текат 
преговори с Турция другата 
планирана интерконекторна 
връзка да стане част от газо-
провода “Набуко”.

Собствеността
При внимателен анализ 
на проекта се вижда, че 
българският интерес не е 
защитен, коментира Трайчо 
Трайков. Основният спорен 
въпрос е собствеността на 
тръбите, които няма да бъ-
дат 100% български на бъл-

на българската страна да 
бъдат обвързани от Атина 
с изграждането на петро-
лопровода Бургас - Алек-
сандруполис. Причината 
според него е, че и двете 
държави имат интерес от 
създаването на газовата 
връзка. Той е получил и 
уверения от гръцкия минис-
тър на енергетиката Тина 
Бирбили, с която двамата 
разговаряха при съвмест-
ното правителствено за-
седание на двете държави 

в момента около 42 хил. пенсионери все още работят, трудно е да се каже кол-
ко от тях до края на годината ще поискат да се пенсионират заради реформата, 
заяви Христина Митрева, управител на Нои  снимка Емилия костаДиноВа

▶

 връзката с Турция реално и символично ще маркира 
началото на “Набуко”, каза Трайков
▶

миналата седмица. 

Старт на “Набуко”?
Трайчо Трайков съобщи 
също, че България и Турция 
преговарят за това, газо-
вата връзка между двете 
държави да бъде част от 
газопровода “Набуко”. За 
целта тя трябва да бъде 
пригодена технически и 
като инфраструктура. Об-
съждат се няколко варианта 
как това може да стане. 
Идеята е подкрепена от ев-
ропейския комисар за енер-
гетиката Гюнтер Йотингер. 
Ако се стигне до нейното 
осъществяване, това реално 
и символично ще маркира 
началото на практическото 
осъществяване на “Набу-
ко”, каза Трайков. Целта е 
връзката частично да бъде 
финансирана от 200-те млн. 
EUR, които Европейският 
съюз отпусна за изгражда-
нето на газопровода.

Филипа Радионова

вишките пенсии, бюджетът 
на НОИ ще спести 142 
млн. лв. разходи до края 
на годината. Така в край-
на сметка допълнителният 

(непланиран) дефицит ще 
бъде 55.7 млн. лв.

Засега намеренията за 
вдигане на осигурителния 
стаж от следващата година 

са довели до ръст на мол-
бите за пенсии с 23% през 
първата половина на 2010 
г., отчетоха от НОИ.

Мила Кисьова

гарска територия. Затова в 
момента се предоговаря ак-
ционерното споразумение 
за международна проектна 
компания. В последните 
месеци правителството ня-
колко пъти отлага точката, с 
която трябваше да бъде одо-
брено нейното създаване. 
Според договореностите 
собствеността е 50% бъл-
гарска, а останалата поло-
вина си поделят Гърция и 
Италия. Трайков изключи 
възможността исканията 



  8    
pari.bg  Вторник 3 август 2010

Бизнес кредитирането се 
раздвижва, макар и сла-
бо. За второто тримесе-
чие то е с ръст от 0.7% 
спрямо първото, показват 
данните на БНБ. В края 
на юни общият обем на 
отпуснатите бизнес заеми 
е 32.8 млрд. лв. С най-го-
лям кредитен портфейл в 
сегмента „Корпоративно 
кредитиране” е УниКре-
дит Булбанк. В края на 
второто тримесечие най-
голямата банка у нас е 
отпуснала бизнес заеми 
на стойност 5.2 млрд. лв., 
което е увеличение от 2% 
спрямо същия период на 
миналата година.

Лидерите при  
бизнес кредитирането
Класацията на петте най-
големи банки у нас по 
обем отпуснати бизнес 
кредити отрежда на ОББ  
второто място, а Райфай-
зенбанк е трета. В края 
на юни двата трезора са 
отпуснали съответно 3.7 
и 3.2 млрд. лв. кредити за 
фирмите. При Райфайзен-
банк тази сума е увеличе-
ние от 7.7%, но при ОББ 
е отчетен спад от 2.8% на 
годишна база. 

На четвърто място по 
обем отпуснати бизнес 
кредити е Пощенска банка 

- 2.4 млрд. лв. Тази сума 
показва незначителен ръст 
в сравнение с предходната 
година - 0.2%. Най-малко 
заеми за фирмите през 
първото полугодие е от-
пуснала Банка ДСК - 1.9 
млрд. лв., което е 3% спад 
в сравнение с полугодието 
на предходната година, 
показват данните на цен-
тралната банка.

Раздвижване  
и при ипотеките
Ипотечното кредитиране съ-
що е с ръст спрямо първото 
тримесечие. В края на юни 
БНБ отчита увеличение от 
0.9%, като общият обем на 
жилищните заеми е 9 млрд. 
лв. С най-голям кредитен 
портфейл при ипотеките е 
Банка ДСК. Трезорът е от-
пуснал жилищни заеми за 
2.5 млрд. лв., което спрямо 
същия период на 2009 г. е 
увеличение от близо 5%. 
Сумите на договорите за 
ипотечни кредити, които са 
сключени от Райфайзенбанк, 
се увеличават най-много на 
годишна база - с 41%. Така 
за периода януари - юни 
кредитният ипотечен порт-
фейл на банката достига 460 
млн. лв. 

Очаквания 
Според банкерите до края 

на годината ипотечното 
кредитиране ще остане 
водещото перо. Причина-
та за това е, че икономи-
ческата обстановка все 
още е доста нестабилна, 
а жилищните заеми са 
най-сигурни. При тях има 
и най-малко просрочия. 
Статистиката на БНБ по-
казва, че в края на юни 
делът на необслужваните 
ипотеки е 13.5%.

Банкерите са на мнение, 
че вече има и положител-
ни тенденции при бизнес 
кредитирането. Някои 
прогнози дори предвиж-
дат размразяване и на 
инвестиционното бизнес 
кредитиране, а не само 
на заемите за оборотни 
средства. 

Потребителските 
заеми
Най-активна в края на 
юни при най-рисковия 
сегмент - потребителско-
то кредитиране - е Банка 
ДСК. Отпуснатите от нея 
потребителски заеми са 
2.9 млрд. лв. Спрямо по-
лугодието на миналата 
година това е ръст от 1%. 
Най-малко потребител-
ски заеми е отпуснала 
УниКредит Булбанк - 781 
млн. лв.

Радослава Димитрова

Бизнес кредитирането 
започва да се съвзема
Най-много кредити за компаниите през второто тримесечие са 
отпуснали УниКредит Булбанк, ОББ и Райфайзенбанк
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Печалбата на агро-
холдинга намалява 
с 5.1% през първото 
полугодие

„Зърнени храни България” 
АД отчете 2.15% ръст на 
продажбите през първото 
полугодие, показва неконсо-
лидираният отчет на друже-
ството. Показателят в края на 
юни 2010 г. достига 68.9 млн. 
лв., а година по-рано продаж-
бите бяха 67.4 млн. лв.

Резултат
Общите приходи, които 
на 96.7% се формират от 

продажбите, се повишават 
с 0.35% на годишна база. 
Оборотът за първите шест 
месеца на 2010 г. достига 
71.3 млн. лв. спрямо 71.02 
млн. лв. за съпоставимия 
период на 2009 г. Общите 
разходи за дейността се 
повишават с 0.60% до 68.2 
млн. лв.

Печалбата на агрохолдин-
га през първото полугодие 
на тази година се понижава 
с 5.1% на годишна база. 
Положителният финансов 
резултат на дружеството е 
2.72 млн. лв. спрямо 2.87 
млн. лв. за полугодието на 
2009 г.

Търговия
Към 30 юни най-големи-
ят акционер в „Зърнени 
храни” е „Химимпорт 
груп” АД, което прите-
жава 57.78% от капитала. 
„УПФ Съгласие” е вторият 
по големия инвеститор, 
тъй като има 6.57% от кни-
жата.

Вчерашната сесия до-
несе 3.13% ръст на капи-
тализацията на „Зърнени 
храни”. По позицията на 
компанията бяха сключени 
7 сделки, в които 4698 лота 
смениха собственика си. 
Цената на затваряне дос-
тигна 0.527 лв. за акция.

„Зърнени храни” отчете  
2% ръст на продажбите

Продажбите на ком-
панията се свиват с 
41.5% на годишна база 

„Кораборемонтен завод 
Одесос” АД е реализирало 
загуба от 2.6 млн. лв., по-
казва неконсолидираният 
отчет на компанията. По-
нижението на финансовия 
резултат е почти 400% на 
годишна база, тъй като в 
края на юни миналата годи-
на заводът беше на печалба 
от 885 хил. лв.

Свиване
Силен спад от 41.5% отчи-

тат продажбите на друже-
ството, които за първите 
шест месеца на тази година 
се свиват до 7.7 млн. лв. Об-
щите приходи бележат още 
по-силно понижение - 54% 
на годишна база. В края на 
юни тази година оборотът 
на завода намалява до 8.1 
млн. лв. спрямо 17.7 млн. 
лв. за съпоставимия период 
на 2009 г.

По-голямото понижение 
на общите приходи се дължи 
на силния спад на постъпле-
нията в графата „Положи-
телни разлики от промяна 
на валутни курсове”. Този 
показател се стопява до едва 

246 хил. лв. през първото 
полугодие на 2010 г., а го-
дина по-рано приходите от 
валутни разлики достигнаха 
4.1 млн. лв.

Сделки
Вчера нямаше сделки с кни-
жата на „КРЗ Одесос”, ко-
ето е с основна тежест при 
изчисляването на широкия 
индекс BG40. В петък ка-
питализацията на завода се 
повиши с 4.88% на дневна 
база, като при прехвърлени 
16 лота цената достигна 86 
лв. за акция. Капитализа-
цията на компанията е 50.5 
млн. лв.

„КРЗ Одесос” излезе на загуба 
през първото полугодие

Инвестиции
Застрахователи 
и ПФ залагат все 
повече на ДЦК
Застрахователните 
дружества и пенсионните 
фондове са увеличили 
инвестициите си в 
български държавни 
ценни книжа, показват 
данните на Българската 

народна банка за пазара 
на ДЦК. Към 30 юни тази 
година застрахователи 
и ПФ са вложили 
общо 529.12 млн. лв. 
в ДЦК, което е 18% 
от всички емитирани 
книжа. Година по-рано 
тези институционални 
инвеститори бяха 
купили държавен дълг 
за 426.22 млн. лв., или 
15% от всички ДЦК. 

През първото полугодие 
от пазара на ДЦК са се 
отдръпнали банките. 
В края на юни 2010 г. 
трезорите са купили 
държавен дълг за 1.66 
млрд. лв. спрямо 1.73 
млрд. лв. за първите шест 
месеца на 2009 г. Делът на 
банките се понижава с 6% 
и вече трезорите държат 
55% от всички емитирани 
ДЦК.

Обем на отпуснатите кредити от петте най-големи банки, в млрд. лв.
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Оборотът на фондовата борса 
се върна осем години назад
Приходите на БФБ 
намаляват с 24.3%, а 
печалбата е надолу 
със 75.6%

Оборотът на Българската 
фондова борса през първо-
то полугодие на 2010 г. се 
върна осем години назад, 
показва отчетът за дейност-
та на оператора за януари - 
юни 2010 г. Общият оборот 
на капиталовия ни пазар 
през първите шест месеца 
на тази година е 324.85 
млн. лв., което е спад от 
64.94% спрямо същия пе-
риод на миналата година. 
Подобни обеми бяха реали-
зирани на БФБ през 2002 г. 
“Полугодието премина при 
слаба активност от местни 
и чужди инвеститори и се 
характеризираше с изклю-
чително ниска ликвидност, 
което е резултат от ефек-
тите на кризата в реалната 
икономика”, се казва в от-
чета на БФБ.

приходи
Приходите на БФБ през 
първото полугодие на го-
дината са намалели с 24.3% 
на годишна база до 1.094 
млн. лв. “През първото по-

лугодие имаше значителен 
спад на оборотите, а това 
директно се отразява върху 
приходите ни”, каза за в. 
“Пари” Иван Такев, изпъл-
нителен директор на БФБ. 
По думите му разходите са 
сравнително ниски.

Свива се и печалбата на 
акционерното дружество 
БФБ. Положителният фи-
нансов резултат се пони-
жава със 75.6% до 96 хил. 
лв. спрямо 393 хил. лв. през 
първото полугодие на ми-
налата година. “Възможно 
е сценарият от 2009 г., ко-
гато излязохме на загуба, 
да се повтори и в края на 
тази година”, добави Иван 
Такев. Според него всичко 
зависи от развитието на 
ликвидността и приватиза-
ционните намерения, които, 
ако бъдат изпълнени, БФБ 
може и да запази печалбата 
си в края на годината.

Ликвидност
Броят на сключените сдел-
ки на регулирания пазар 
се понижи с 44.6% до  
54 535, което връща пазара 
в първата половина на 2004 
г. Общият брой изтъргувани 
лотове намалява с 26.5% до 
193 030 877 книжа. Обясне-
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Магистрала “Тракия” ще е 
готова два месеца предсрочно
Гръцката “Актор” вече 
е доставила необхо-
димата техника за 
започване на строежа

Магистрала “Тракия” ще 
бъде завършена 2 месеца 
преди официалния срок, 
който изтича на 1 юли 2012 
г. Това каза министър-пред-
седателят Бойко Борисов, 
който постави началото на 
строежа на Лот 3 от ауто-
бана между Нова Загора 
и Ямбол. Според премие-
ра това е най-лесната част 
за изпълнение от всички 
участъци.

За строителството на Лот 
3 Агенция “Пътна инфра-
структура” избра гръцката 
фирма “Актор”. Компания-
та даде най-ниската ценова 
оферта от 111.6 млн. лв. без 
ДДС. Шефовете на гръцко-
то дружество заявиха готов-
ност да завършат проекта 
преди крайния срок, който 
е 25 месеца.

Строителство
Предварителната подготов-
ка за строителните дейности 
е направена и необходимата 
техника за строителството 
вече е в България, твърдят 
от “Актор”. Договорени 
са и инертните материа-
ли, които са необходими 
за строителството на 32 км 
участък. 

В края на миналата сед-
мица в АПИ бе подписан 

и договорът за строителен 
надзор с пловдивския кон-
сорциум Т7/СНИК, което 
дава възможност фактиче-
ското изграждане да започ-
не по график за разлика от 
процедурата за мониторинг 
на Лот 2,  където обжалва-
ния забавиха началото на 
строежа.

на финала
Днес изтича законовият 
срок за обжалване на про-
цедурата по избор на из-

пълнител за изграждането 
на последния участък от 
магистрала “Тракия”. За из-
пълнител на обществената 
поръчка беше определен 
консорциум “Тракия IV”, 
в чийто състав влизат хол-
динг “Пътища”, “Галчев 
инженеринг” и още шест 
дружества. А за изпълнител 
на надзора АПИ избра сдру-
жение “План инвест - Плов-
дивинвест - ЛОТ4”, който 
е съставен от пловдивски-
те фирми “План инвест” и 

Отчетите на пътните 
холдинги окупираха 
двата полюса
“Трейс” увеличава 
печалбата си, 
“Холдинг Пътища” 
излиза на загуба

Отчетите на двата пътни 
холдинга, с чиито акции мо-
же да се сключват сделки на 
Българската фондова борса, 
окупираха двата полюса, 
показват неконсолидира-
ните резултати за първото 
полугодие на “Холдинг Пъ-
тища” АД и “Трейс Груп 
Холд” АД.

разминаване
Общите приходи на “ХД 
Пътища” са се понижили 
с 23.6% на годишна база и 
в края на юни тази година 
се свиват до 15.8 млн. лв. 
При “Трейс” ситуацията 
контрастира, тъй като обо-
ротът на дружеството се е 
повишил със 146.2% и през 
първото полугодие на 2010 

г. е 31.5 млн. лв.

резултат
Пълно противопоставяне 
се вижда и при крайния фи-
нансов резултат. В края на 
юни тази година “Холдинг 
Пътища” излиза на загуба от 
3.1 млн. лв. спрямо печалба 
от 175 хил. лв. за същия 
период на 2009 г. Положи-
телният финансов резултат 
на “Трейс” се  повишава 
с 415% на годишна база и 
през първите шест месеца 
на тази година печалбата 
достига 4.3 млн. лв.

“Холдинг Пътища” е 
начело на обединението, 
което ще строи Лот 4 на 
магистрала “Тракия”, а 
“Трейс” в момента строи 
участъка от Стара Заго-
ра до Нова Загора. Мал-
ко преди да направи IPO, 
“Трейс” построи и отсеч-
ката от Оризово до Стара 
Загора.

нието на БФБ за по-малкия 
спад при броя прехвърле-
ни дялове са няколко голе-
ми единични сделки през 
първото полугодие на тази 
година.

Общата пазарна капита-
лизация на БФБ се е по-
нижила с 3.8% на годиш-
на база и в края на юни 
2010 г. е 10.43 млрд. лв. 
Оценката на капиталовия 
ни пазар вече е 15.31% от 
БВП спрямо 16.35% в края 
на юни миналата година. 
Изчисленията за първите 
шест месеца на 2010 г. са на 
база прогнозата за БВП на 
Българската народна банка 
за тази година.

общи събрания
Днес е насрочено общо 
събрание на акционерите 
на БФБ, на което трябва 
да бъде гласувана промяна 
в съвета на директорите. 
Предложението е Георги 
Български да заеме мястото 
на Людмила Елкова като 
представител на Министер-
ството на финансите. МФ е 
най-големият акционер на 
БФБ, като държи 2.58 млн. 
акции, които представляват 
43.97% от капитала. “Това 
е нормално отчетно общо 

събрание”, добави Иван 
Такев.

В средата на юли СД на 
борсата обяви, че до края 
на годината акционерно-
то дружество “Българска 
фондова борса” ще листне 
акциите си на за търговия 

на капиталовия ни пазар. 
Първо обаче ще бъде увели-
чен капиталът под условие, 
като Министерството на 
финансите ще увеличи дела 
си до 50% плюс 1 акция. 
За тази цел е насрочено 
извънредно общо събрание 

на акционерите, което ще 
се проведе на 13 септем-
ври 2010 г. Предвижда се 
на него на бъде гласувана 
промяна в устава, която да 
позволи БФБ АД да стане 
публично дружество.

атанас Христов

▶ Това е най-лесната част за изпълнение от всички участъци от магистрала “Тра-
кия”, каза министър-председателят Бойко Борисов при първата копка на строежа 
на Лот 3 снимка марина ангелоВа

“Пловдивинвест” . 
“С изграждането на ма-

гистрала “Тракия” ще изва-
дим България от изолация-
та, в която сама се постави, 
и ще я направим държава 
на кръстопът”, каза минис-
търът на регионалното раз-
витие и благоустройството 
Росен Плевнелиев. По ду-
мите му изграждането на 
финалната отсечка от ауто-
бана ще започне в началото 
на септември.

николета Цветкова

през първото полугодие имаше спад на оборотите, а това директно се отразя-
ва върху приходите ни, каза иван Такев, изпълнителен директор на БФБ

снимка емилия костадиноВа

▶

“Трейс Груп Холд” АД
Лева
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“Холдинг Пътища” АД
Лева
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Китайската Geely вече  
е собственик на Volvo
Купувачът ще прави 
луксозни коли с 
шведската марка в 
страната си

Китайският автомобилен 
производител Zhejiang 
Geely Holding Group Co. 
приключи успешно сдел-
ката за придобиването на 
Volvo Cars от американ-
ската Ford Motor Co. Стой-
ността на сключеното вчера 
споразумение е 1.5 млрд. 
USD, като 1.3 млрд. USD 
ще бъдат преведени вед-
нага, а за останалите 200 
млн. USD ще бъдат емити-
рани дългови книжа, които 
китайската компания ще 
изкупи. Сделката включва и 
други 300 млн. USD, с което 
цифрата скача до 1.8 млрд. 
USD, но от Ford обявиха, че 
останалата сума ще получат 
по-късно тази година. 

Възраждане  
на марката
Плановете на Geely са да 
възродят марката Volvo и 
да постигат стабилен ръст 
на печалба през следва-
щите години. Компанията 
смята да използва швед-
ската марка за направата 
на луксозни коли в Китай 
и да я превърне в най-голе-
мия производител на коли 
в света. В същото време 
производството в Европа 
също ще продължи, като 
направените там автомоби-
ли ще бъдат за пазара извън 
Китай.

рокади
Подписването на споразу-
мението стана на официал-

BNP Paribas и HSBC отчитат 
скок в тримесечната печалба

Европейските банко-
ви гиганти намаля-
ват провизиите си за 
лоши кредити

Най-големият френски 
кредитор по пазарна ка-
питализация BNP Paribas 

SA надмина очаквания-
та на пазара, отчитайки 
ръст от 31% на печалбата 
си за второто тримесечие 
(2.1 млрд. EUR срещу 1.6 
млрд. EUR година по-ра-
но). За сравнение анали-
заторите очакваха сумата 
да не е повече от 1.7 млрд. 

EUR. Печалбата за второто 
тримесечие на най-голяма-
та европейска банка HSBC 
Holding Plc също се е удво-
ила до 6.76 млрд. USD от 
3.35 млрд. USD година по-
рано, въпреки че остана 
под прогнозите на пазара 
(7.22 млрд. USD). 

провизии
Основен двигател на до-
брите резултати, обяс-
няват специалистите, са 
намалените до рекордни 
нива провизии за лоши 
вземания. BNP обяви спад 
на заделените средства от 
54% до 1.08 млрд. EUR. 
За първи път от 2007 г. 
насам провизиите за не-
събираеми дългове през 
следващото тримесечие 
не надхвърлят тези от из-
миналото, обявиха гово-
рители на банката. Това 
са също най-ниските нива 
на прогнозните средства 
от второто тримесечие на 
2008 г. насам. HSBC пък 
отчете свиване на прови-
зиите с 46% на годишна 

база (от 8.5 млрд. USD до 
4.6 млрд. USD). 

печеливши  
звена
BNP Paribas SA дължи 
добрите си резултати на 
няколко отлични сектора. 
Сегментът с най-голям по-
тенциал за групата остава 
потребителското банкира-
не, обобщи главният из-
пълнителен директор на 
банката Бодуен Про. Ин-
вестиционното банкиране 
остава слабо със спад на 
приходите от 30%. Спо-
ред анализатори обаче в 
най-лошо състояние са се 
оказали консултантски-
те услуги по управление 
на собствения капитал, 
приходите от които са се 
срили с 60%. Двигател на 
резултатите на HSBC пък 
е северноамериканското 
й подразделение, което за 
първи път от три години 
насам успя да излезе на 
печалба (492 млн. USD 
спрямо загуба от 3.7 млрд. 
USD преди година).

ОАЕ забраняват 
BlackBerry
Емирствата се 
притесняват от 
липсата на контрол 
върху данните

От 11 октомври Обединени-
те арабски емирства (ОАЕ) 
ще забранят използването 
на мобилните услуги на 
BlackBerry на територията 
на страните от съображе-
ния за сигурност. Запорът 
обхваща интернет услугите 
на смартфона на канадската 
Research In Motion (RIM) - 
онлайн сърфиране и обмяна 
на електронни съобщения, 
както и обмяната на обикно-
вени текстови съобщения. 

Контрол и сигурност
Решението е продиктува-
но от възможността за за-
страшаване на национал-
ната сигурност, обясниха 
регулаторните органи. За 
разлика от другите смарт-
фони интернет услугите на 
BlackBerry минават през 
собствена мрежа за сигур-
ност, базирана в Канада. 
В резултат на това всяка 

мобилна компания,  която 
използва услугата, трябва 
да се свърже към канад-
ския операционен център 
на RIM. На практика така 
цялата информация, коя-
то потребителите обменят, 
се получава и съхранява в 
чуждестранната централа 
на мобилния гигант, къ-
дето действа канадското 
законодателство. Според 
специалисти този бизнес 
модел прави мрежата на 
RIM най-сигурната сред 
смартфоните. ОАЕ обаче 
се притесняват от невъз-
можността за държавен кон-
трол върху данните дори за 
нуждите на националната 
сигурност.  

недоволство
ОАЕ не е първата държава, 
която изразява несъгласие 
с практиката на RIM, но е 
първата, която изпълнява 
заплахата си и действително 
налага забрана. Саудитска 
Арабия също смята да пос-
ледва примера на ОАЕ, като 
забрани обмяната на тексто-
ви съобщения. 

Santander залага  
на местните борси
След успеха си в 
Бразилия банката 
обмисля листване и 
на други дъщерни 
компании

Испанската Banco Santander 
SA е започнала да качва 
дъщерните си дружества в 
други страни на местните 
борси. Така трезорът дава 
повече самостоятелност на 
подразделенията си от цен-
тралата в Мадрид, съобщи 
Wall Street Journal.

пионер
Втората по пазарна капи-
тализация в Европа банка 
за първи път листна 15% 
от звеното си в Бразилия 
миналата година. В мо-
мента подобни планове се 
подготвят за дружествата 
във Великобритания. Спо-
ред изказвания на ръковод-
ството на Santander тази 
стратегия може да бъде 
приложена и на други па-
зари. Регулаторните вла-
сти предпочитат модела 
на дъщерните дружества, 
който благоприятства на-

влизането на миноритарни 
акционери в компаниите, 
каза главният изпълнителен 
директор Алфредо Саенс. 
Ние също смятаме, че това 
е добре за местните упра-
вленски екипи, добави той. 
По думите му присъствието 
на миноритарни акционери 
мобилизира ръководството, 
а освен това така трезорите 
се разпознават като местни, 
а не като чужди.

необработен диамант
Първичното публично пред-
лагане на Santander Brazil 
даде възможност на ком-
панията майка да набере 
повече от 5 млрд. EUR капи-
тал и повиши стойността на 
дъщерното дружество. Спо-
ред анализатори Santander е 
като необработен диамант, в 
смисъл че реалната стойност 
на банката е по-голяма от 
това, което се вижда на пръв 
поглед. Все още не е решено 
кога ще стане листването във 
Великобритания. Ако обаче 
и то е толкова успешно като 
бразилското, Santander може 
да направи същото и на дру-
ги пазари като Мексико.

на церемония в Лондон, на 
която присъстваха директо-
рът и основател на частната 
компания Zhejiang Geely 
и сегашният директор на 
Volvo. На срещата бяха обя-
вени и някои ръководни ро-
кади. Бившият ръководител 
на северноамериканското 
звено на Volkswagen AG 
Стефан Джейкъби ще зае-
ме мястото на досегашния 
изпълнителен директор на 
Volvo Ханс-Олъв Олсън.

представяне
Volvo Cars постигна прихо-
ди от 12.4 млрд. USD през 
2009 г., като успя да про-

даде 334 хил. автомобила. 
Въпреки това обаче ком-
панията регистрира загуба 
преди облагане с данъци от 
653 млн. USD.

През първата половина на 
годината от Volvo са про-
дали 191 832 автомобила, 
което е ръст с 20% спрямо 
година по-рано. В Китай 
Volvo е четвъртият по го-
лемина производител, като 
доставките за този пазар 
са нараснали с 88% до 15 
497 коли.

производство
През 2007 г. Ford продаде 
поделението си за произ-

водство на Aston Martin на 
група инвеститори, водени 
от бившия английски рали 
шампион Дейвид Ричърдс, 
а година по-късно продаде 
и марките Jaguar и Land 
Rover на индийската ком-
пания Tata Motors Ltd. за 
2.4 млрд. USD. Моделите 
S40 и S80L на Volvo бяха 
направени специално за ки-
тайския пазар във фабрика, 
която е съсобственост на 
Ford и Chongqing Changan 
Automobile Co. Тази фабри-
ка ще може да се използва 
за производство на Volvo и 
след като компанията бъде 
придобита от Geely. 

Geely планира да превърне Volvo в най-големия автомобилен производител  
в света
▶

потребителското кредитиране остава сегментът 
с най-голям потенциал за групата, каза главният 
изпълнителен директор на BNP Paribas Бодуен про

▶

Снимки reuters

интернет услугите на BlackBerry минават през 
собствена мрежа за сигурност в Канада
▶
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Италия иска спиране  
на проект на BP в Либия
Плановете за сондиране 
за нефт в Средиземно 
море притесниха  
Южна Европа
Намеренията на британската 
петролна компания BP да 
започне производството на 
нефт и газ във водите на Ли-
бия доведоха до подновяване 
на призивите за мораториум 
върху дълбоководните сон-
дажи в Средиземно море от 
страните в Южна Европа. 

Безпокойство
Плановете за добив на пе-
трол в морето предизвикват 
сериозно безпокойство, зая-
ви италианският министър 
на околната среда Стефания 
Престиджакомо, цитирана 
от Financial Times. Според 
нея предложението на ев-
рокомисаря по енергийните 
въпроси Гюнтер Йотингер 
за мораториум върху такива 
проекти във водите на ЕС е 
правилният подход. Това ще 
даде време на европейските 
държави да формулират но-
ва стратегия за Средизем-
но море, особено на фона 

на разлива в Мексиканския 
залив. На 20 април там се 
взриви платформа на BP 
и предизвика най-голяма-
та екологична катастрофа 
в САЩ.

Британската компания по-
твърди преди ден, че вече е 
готова да започне сондира-
нето в либийския залив Сир-
те, макар че не е фиксирана 
конкретна дата. Пробиване-
то на първия от планираните 
пет кладенеца, който ще е 
с около 200 м по-дълбок 
от този край бреговете на 
САЩ, се очаква да стартира 
до няколко седмици. Заливът 
Сирте се намира на около 
500 км от Италия и Малта.

Липсва  
механизъм
В момента липсва ясен ме-
ханизъм за координиране 
на политиката в Средизем-
номорието. В същото време 
напоследък редица държави 

Парламентът се 
готви да отхвърли 
предложението на 
правителството

Исландският парламент 
най-вероятно ще блокира 
опитите на правителството 
да рекапитализира банките, 
след като съдебно решение 
изправи няколко трезора 
пред реалната опасност от 
фалит. Малко над половина-
та депутати смятат да гласу-
ват против предложението за 

спасяване на банките, съоб-
щи Bloomberg, като цитира 
парламентарни източници.

Система
Правителството няма пра-
во да осигурява помощ на 
системата за втори път без 
одобрението на депутатите. 
В същото време в средата 
на юни съдът обяви банки-
те за виновни за валутни 
загуби от заеми в размер на 
28 млрд. USD. Решението 
може да коства на трезорите 
между 1.1 и 4.3 млрд. USD, 

показват оценки на финан-
совия регулатор. 

Нужда от капитал
Финансовият надзор очаква 
да разполага с оценка на ка-
питаловите нужди на банки-
те най-късно през ноември, 
каза директорът на инсти-
туцията Гунар Андерсен. С 
това обаче няма да отпадне 
несигурността. По думите 
му някои от банките може 
да не успеят да постигнат 
капиталова адекватност от 
16%, каквото е изискването 

на регулатора.

Рейтинг
Исландия в момента има 
кредитен рейтинг Aaa от 
Moody’s. Миналата седмица 
обаче агенцията предупре-
ди, че оценката на страната 
може да бъде понижена до 
рискова, ако правителството 
бъде принудено да увеличи 
дълговата си тежест с цел да 
спаси банките си. Държав-
ният дълг на Исландия тази 
година се очаква да достигне 
150% от БВП.

Новата помощ за банките в Исландия под въпрос

испания стана един от водещите производители на зелена енергия заради щед-
рите си преференциални тарифи
▶

До 45% по-ниски ще 
са изкупните цени 
за електричество от 
фотоволтаици

Испания ще ореже префе-
ренциалните изкупни цени за 
енергията от фотоволтаични 
панели с до 45%. Това заяви 
министерството на икономи-
ката на южната страна, след 
като подаде законопроект с 
промените на националния 
енергиен регулатор. Енерги-
ята от наземни съоръжения 
ще се субсидира с 45% по-
малко, електричеството от 
генератори, монтирани на 
големи покривни площи, ще 
се плаща с 25% по-евтино, а 
тази от панели, разположени 

на малки покривни площи 
- с 5%. 

Практика
Испания стана един от воде-
щите производители и по-
требители на зелена енергия 
благодарение на щедрите 
си преференциални цени, 
стигащи до 10 пъти над тези 
на конвенционалната енер-
гия. Изкупната стойност на 
соларната енергия например 
възлиза на 440 EUR/мВтч, 
а страната разполага с об-
що 52 хил. фотоволтаични 
панела. Големите “зелени” 
държавни разходи обаче по-
паднаха под прицела на ис-
панското правителство, след 
като дефицитът на електри-
ческия сектор достигна 18 

млрд. EUR. Първоначалните 
преговори се провалиха, тъй 
като депутатите и представи-
телите на бизнеса не успяха 
да постигнат консенсус по 
отношение на новите изкуп-
ни цени. 

Подпомагане
Испанският фотоволтаичен 
пазар възлиза на 20 млрд. 
EUR, като 3 млрд. EUR от 
тях представляват държав-
ни субсидии. За сравнение 
общият държавен бюджет от 
субсидии на ВЕИ енергия е в 
размер на 6 млрд. EUR. Пра-
вителството иска да съкрати 
с 1 млрд. EUR разходите по 
производство и снабдяване 
на крайните потребители с 
електричество. 

Испания орязва субсидиите за слънчева енергия

в региона, включително и 
Италия, одобриха проекти 
за проучване за нефт и газ. 
Наскоро италианският ми-
нистър на външните работи 
Франко Фратини предложи 
проблемът с платформата 
в либийския залив да бъде 
разгледан от Средиземно-

морския съюз. Обединение-
то между ЕС и крайбрежни-
те държави обаче трудно би 
постигнало съгласие, като 
се има предвид трудният 
му старт и съществуващото 
напрежение между Израел и 
арабските му съседи.

Не е сигурно и доколко 

самите държави покрай Сре-
диземно море разполагат с 
необходимото оборудване в 
случай на авария като тази 
край бреговете на САЩ. 
Официално либийското пра-
вителство твърди, че може 
да се справи с голям разлив. 
Това обаче със сигурност не 

важи за други страни в реги-
она. Според високопоставе-
ни източници в Рим заради 
предприетите напоследък 
значителни бюджетни съ-
кращения Италия вече не 
е най-добре подготвената 
държава за противодействие 
на нефтени разливи.

италиански политици от всички цветове подкрепят идеята на министъра на околната среда Стефания 
Престиджакомо (вдясно) за мораториум върху дълбоководното сондиране в Средиземно море
▶

Някои банки може да не постигнат адекватност от 
16%, смята шефът на надзора Гунар Андерсен
▶

снимки reuters
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7273,5 7420
Калай LME USD/т 19480 19800
Олово LME USD/т 2054,5 2127
Цинк LME USD/т 1999 2048
Алуминий LME USD/т 2162,75 2207
Никел LME USD/т 21080 21725
Алуминиева сплав LME USD/т 2205 2150

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1180,8 1181,1
Сребро LME USD/тр.у. 18,3475 18,3875
Платина LME USD/тр.у. 1590,75 1595,75
Паладий LME USD/тр.у. 499,55 502,55
Родий LME USD/тр.у. 2200 2250

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 79,15 80,78
Брент ICE USD/б 79,67 79,93
Газьол ICE USD/т 677 682,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,875 4,887
Бензин 95 NYMEX USD/т 706 -
Нафта NYMEX USD/т 642 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 253,07
Царевица Yellow CBT USD/т 161,71
Ечемик Feed ASX USD/т 262,37
Памук No.2 NYBOT USD/т 1737,65
Какао  NYBOT USD/т 3091,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3886,68
Соя No.2 ICE USD/т 373,77
Захар White NYSE LIFFE USD/т 579,70

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 3.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39
Бразилски реал BRL 10 8,9
Канадски долар CAD 1 1,54
Швейцарски франк CHF 1 1,44
Китайски ренминби юан CNY 10 2,34
Чешка крона CZK 100 7,6
Датска крона DKK 10 2,63
Естонска крона EEK 10 1,25
Британска лира GBP 1 2,38
Хонконгски долар HKD 10 2,05
Хърватска куна HRK 10 2,72
Унгарски форинт HUF 1000 6,98
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76
Исландска крона ISK 100 3,45
Японска йена JPY 1000 6,74
Южнокорейски вон KRW 100 1,77
Литовски литаc LTL 1000 1,34
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76
Малайзийски рингит MYR 10 1,27
Норвежка крона NOK 10 4,93
Новозеландски долар NZD 10 2,47
Филипинско песо PHP 10 1,13
Полска злота PLN 100 3,46
Нова румънска лея RON 10 4,81
Руска рубла RUB 10 4,63
Шведска крона SEK 100 5,14
Сингапурски долар SGD 10 2,06
Словашка крона SKK 10 1,15
Тайландски бат THB 100 4,92
Нова турска лира TRY 10 1,02
Щатски долар USD 1 1,59
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,11

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7716 4.7955  4.9625 4.7716 4.6762   -7.33% 14.97% -10.12% -25.41% 21.01.2008
фонд в акции 6.6490 6.6822  6.9150 6.6490 6.5160   -6.14% 14.32% -6.04% -14.96% 23.01.2008
високодоходен 10.1302 10.2822  10.5354 0.0000 0.0000   0.70% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2045    2.2045    -11.55% 27.61% -5.38% -58.37% 12.11.2007
балансиран 2.6333    2.6333    -11.47% 24.29% -7.57% -51.65% 12.11.2007

паричен пазар 11.1863  11.1807  11.1639 11.1751 11.1751 11.1807 4.08% 0.12% 6.98% 6.34% 06.10.2008
балансиран 10.6940  10.6408  10.5344 10.5876  0.0000 -0.64% 4.70% 6.01% 3.52% 06.10.2008
фонд в акции 9.7703  9.7217  9.5759 9.6245  0.0000 -5.44% 8.81% 2.51% -1.56% 06.10.2008
             
балансиран 13.4339    13.3009    -0.90% 6.45% 3.78% 6.34% 14.12.2005
фонд в акции 7.7102    7.6339    -8.86% 13.38% -4.98% -5.37% 01.03.2006
фонд в акции 5.0281    4.9783    -14.95% 12.00% -11.34% -15.63% 21.06.2006
фонд в акции 7.7372    7.5118    -5.16% 12.72% 1.85% -10.84% 05.02.2008
фонд в акции 11.0078    10.6872    4.14% 11.98% 9.75% 2.70% 05.02.2008
паричен пазар 11.9150    11.9150    5.03% 0.21% 8.94% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.1709    79.8903  80.1709  -3.33% 2.11% 3.49% -5.38% 20.11.2006
фонд в акции 45.9421    45.7124  45.9421  -11.47% 2.99% -8.01% -14.66% 20.11.2006
фонд в акции 62.7728    62.4589  62.7728  -8.95% 4.18% -1.19% -13.20% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.4616    96.0106    -5.77% 3.08% -3.79% -0.95% 04.01.2007
балансиран 79.3503    78.1689    -4.91% 1.97% -5.28% -7.64% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29852    1.29592    3.88% 0.83% 6.51% 5.73% 01.12.2005
балансиран 1.05007    1.04379    -2.71% 6.00% 3.30% 0.99% 01.12.2005
фонд в акции 0.71388    0.70328    -8.67% 0.83% 3.96% -7.54% 01.03.2006
фонд в акции 0.72860    0.72424    -0.73% 1.91% 2.41% -12.43% 07.03.2008
ниско рисков 1.04521    1.04208    1.89% 0.39% 3.58% 3.46% 07.05.2009

балансиран 100.2989    99.3009    -2.86% 9.36% 4.22% -0.04% 07.12.2005
балансиран 106.5189    105.4591    -3.41% 8.24% 1.37% 1.33% 06.03.2006
фонд в акции 85.2580    83.9886    -5.88% 13.60% 4.20% -1.79% 20.06.2005
паричен пазар 120.9100    120.9100    5.25% 0.55% 6.99% 7.12% 31.10.2007
ниско рисков 93.1584    92.7861    3.19% 2.60% -3.76% -2.84% 01.02.2008
ниско рисков 105.6939  105.5883  105.2715  105.5883  3.10% 1.39% 5.39% 5.11% 01.07.2009

балансиран 4.4348     4.4082     -9.82% 10.12% 1.20%*** 4.18% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8875  0.8831   0.8809  0.8765     -16.60% 16.90% -7.13%*** -10.46% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.2210     17.1008     -8.60% 8.33% -6.45% 9.79% 28.09.2004
фонд в акции 10.7221    10.5731     -12.14% 12.47% -8.54% 1.39% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1929     1.1753     -7.93% 14.06% 6.55% 1.83% 10.05.2004
фонд в акции 0.7624     0.7511    9.27% 21.92% 30.11% -7.22% 04.10.2006
фонд в акции 0.9450     0.9310    7.77% 21.22% 4.87% -2.62% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.6381  129.4443  129.1859    2.57% 3.31% 5.25% 6.21% 04.05.2006
балансиран 14.0131  14.0131  13.8744    -6.88% 8.31% -3.94% 1.70% 17.12.2004
фонд в акции 0.7193  0.7123  0.7052    -4.00% 15.56% 3.71% -7.89% 04.05.2006
             
балансиран 786.5914    780.7067    0.86% 6.34% 10.68% -9.65% 09.05.2008
фонд в акции 703.4714    698.2085    -0.78% 7.99% 12.26% -13.36% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2165    11.2165    3.19% 1.81% 6.70% 2.58% 30.01.2006
балансиран 115.4320    115.4320    -3.82% 7.15% 4.06% 1.53% 30.01.2005
фонд в акции 6.3128    6.3128    -10.38% 16.14% 7.55% -9.70% 30.01.2006
фонд в акции 9.9463    9.9463    -1.22% 2.03% 0.83% -0.36% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.3751    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4989  0.4964  0.4939    -5.23% 8.52% -0.93% -22.86% 19.11.2007
балансиран 0.7348  0.7322  0.7296    -1.57% 3.89% 1.51% -10.91% 19.11.2007
ниско рисков 0.9905  0.9890  0.9875    -2.70% 1.54% 6.39% -0.41% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2538  1.2519 1.2500    3.51% 0.38% 8.02% 5.27% 16.03.2006
консервативен 1.2773  1.2735 1.2697    4.21% 1.10% 9.00% 5.68% 16.03.2006
балансиран 0.8491  0.8457 0.8423    -2.34% 4.72% 0.06% -3.76% 16.03.2006
фонд в акции 0.6210  0.6179 0.6148    -7.97% 8.98% -4.38% -10.42% 16.03.2006
балансиран 0.7232  0.7203 0.7174    -5.25% 6.30% -4.23% -12.46% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0244  1.0244 0.9732    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1740   1.1740    2.47% 0.22% 4.16% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0155   до 90 дни  над 90 дни  0.11% 3.90% 5.48% 0.11% 12.09.2005
    1.0003  1.0104      

балансиран 7.0523   7.0523    -14.15% 11.87% -0.82% -7.59% 01.03.2006
фонд в акции 6.1626   6.1626    -12.10% 14.29% 5.08% -10.36% 01.03.2006
фонд в акции 2.8278   2.8278    0.83% 15.64% 8.17% -31.58% 05.04.2007
консервативен 10.4334   10.4334    0.04% 1.76% 1.35% 2.62% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7503 0.7466 0.7447 0.7392 0.7392 0.7429  0.7244 1.87% 13.31% 2.94% -6.94% 22.05.2006
фонд в акции 0.4230 0.4209 0.7447 0.4167 0.4167 0.4188  0.4084 1.39% 17.85% 12.44% -23.58% 02.05.2007
фонд в акции 101.2264  99.9828  99.2367    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.0962    319.6161    2.57% 0.23% 4.77% 7.20% 17.11.2003
ниско рисков 13.1711    13.1052    1.55% 3.02% 6.86% 6.17% 27.12.2005
балансиран 11.9205    11.8013    -0.92% 6.18% 5.54% 3.89% 27.12.2005
фонд в акции 8.2346    8.1523    -4.50% 12.46% 5.63% -3.93% 07.09.2005
балансиран 20.5837    20.5837    1.50% 3.70% 4.90% 1.03% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4501    6.4178    -4.69% 6.62% -2.92% -12.94% 01.06.2007
балансиран 7.8265    7.7874    -3.88% 6.09% -1.83% -7.45% 01.06.2007
консервативен 11.4958    11.4671    5.72% 3.07% 10.09% 4.83% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1626    1.1393    -4.97% 6.28% -1.05% 3.97% 18.09.2006
балансиран 1.0229    1.0127    -2.90% 3.80% -0.11% 1.06% 10.06.2008

За	дата	2.08.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1093,63 1126,44

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	2.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0155	лв. 1.0003	лв. 1.0104	лв. 0,11% 5,48%

Сентинел	-	Рапид 1,1740	лв. 1,1740	лв. 2,47% 4,16%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	30	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

30.07.2010	г.

157,35 156,58 155,81 155,43 153,51 153,51   
11,89 11,83 11,77 11,75 11,60 11,60   
84,96 84,55 84,14 83,73 82,49 82,49   
98,93 98,45 97,97 97,49 96,05 96,05   
757,16 753,49 749,81 746,14 735,11 735,11   
162,83 162,06 161,28 160,51 155,08 155,08   
78,28 77,90 77,53 77,15 75,27 75,27   
151,05 150,32 149,60 148,87 145,24 145,24   
298,92 297,50 296,08 294,65 284,69 284,69   
188,78 187,88 186,98 186,08 179,79 179,79   
228,93 227,84 226,75 225,66 218,03 218,03   
80,37 79,98 79,60 79,22 76,54 76,54   
232,40 231,29 230,18 229,08 221,33 221,33   

до	14.30	ч.	на	30.07.2010	г.

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,36314 0,01112
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,56205 0,03025
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46263 0,00891
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,43179 -0,01259
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,20851 -0,00735
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,92476 0,03103
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62503 0,00011
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,36783 0,02524
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,92695 -0,00607
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,70265 -0,00023
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,94419 0,09653
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,67345 -0,00579
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,23513 -0,00032
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72670 -0,00996
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,27599 0,00846
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76052 0,00117
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18945 0,00939
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,73223 0,01279
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,48849 0,02538
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09632 0,01053
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,30299 0,00718
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,90306 0,02385
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,60759 0,00650
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,96020 -0,00166
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,09023 0,01690
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10474 0,00181
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,64402 -0,00740
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,97872 0,05216
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,49608 -0,00517
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,05831 0,01281
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1763,33000 8,93000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 3.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Piraeus	Funds Цени за дата 30.07.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,9082 7,6198

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6939 0,6686

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,6197 2,5681

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,1165 8,7625

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9,9240 9,6328

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,2964 10,0936

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	2/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,147374 € 1,170321 € 1,141637
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,881144 € 0,898767 € 0,876738

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,831899 € 0,848537 € 0,827740

Цените са валидни за поръчки, подадени на 28/07/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	2/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,134854  лв. 1,134854  лв. 1,134854  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 2/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

N/A 13.3489 12.1410 8.3869
321.2165 N/A 12.0993 8.3581
322.8170 13.2370 N/A 8.3169
322.8170 13.2370 12.0397 N/A
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Цената на 
златото 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Лондон 
достигна 1188.85 
USD/тр.у. Слабото 
представяне на аме-
риканската валута 
се оказа ключово за 
метала

По време 
на борсо-
вата сесия 

в понеделник из-
мерителят добави 
101 пункта към 
стойността си. 
Очакваната про-
мяна в китайската 
икономическа по-
литика даде силен 
тласък на индекса

индекс на деня

2.76
▶ процента се понижи япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 3743.79 пункта

Стока на деня

3.51
▶ процента спечели ори-
зът на борсата в Чикаго 
и достигна 218.5 USD/т

Цената на петрола прескочи нивото от 81 USD/б
Цената на суровия 
петрол достигна най-ви-
сокото си ниво за послед-
ните три месеца, като успя 
да пробие над границата 
от 81 USD/б. Сред причи-
ните са слабият долар и 
спекулациите около нова-
та икономическа политика 
на Китай. На последната 
сесия еврото се изкачи до 
тримесечен връх, дости-
гайки 1.3138 EUR/USD, 
което е повишение с 
0.66%.

Според данни на 
Bloomberg производ-
ството в Китай, който е 
най-големият енергиен 
консуматор в света, през 
юли се е свило за първи 
път от последните 16 ме-
сеца. Това веднага рефлек-
тира и върху индекса, 
измерващ икономическата 
активност в сферата на 
производството, като той 
слезе до най-ниските си 
стойности за последните 
две години. Стойността 
му за юли слезе под 49.4 

пункта според данни на 
HSBC и Markit Economics, 
след като през юни тя 
беше 50.4 пункта.

Това, както и масовото 
залагане на дълги пе-
тролни позиции от стра-
на на хедж фондовете 
накараха анализаторите 

да смятат, че китайското 
правителство ще прео-
бърне изцяло досегаш-
ната си политика, която 
ограничаваше банковото 
кредитиране и налагаше 
високи изисквания към 

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
суровия петрол 
за септември 
поскъпнаха с 2.85% 
и се котираха за 
81.20 USD/б

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Очакванията за промяна в икономическата политика на Китай водят петрола нагоре                  Снимки ReUteRS

Еврото достигна нов 3-месечен връх

На 
последната 

сесия единната 
валута се 
търгуваше на 
нива 1.3168 
EUR/USD, или 
с повишение от 
0.89%

▶ Основният фокус на трейдърите ще бъде насочен към петъчните данни за зае-
тостта в неселскостопанския сектор в СаЩ       

Eдинната европейска 
валута успя да ре-
гистрира нов най-висок 
връх спрямо долара за 
последните 3 месеца 
малко преди началото на 
американската борсова 
сесия. На последната 
сесия единната валута 
се търгуваше на нива 
1.3168 EUR/USD, или с 
повишение от 0.89%.

Предвид особено  
важните новини, които 
предстоят до края на сед-
мицата от двете страни 
на Атлантическия океан, 
едва ли ще има сериозно 
движение в една от двете 
посоки, твърдят пазарни 
участници.
Основният фокус на 
трейдърите ще бъде 
насочен към петъчните 

на възстановяване на 
американската икономи-
ка, респективно на пред-
ставянето на долара през 
последните два месеца.

Само ден преди данни-
те за заетостта в САЩ 
пък предстои срещата на 
Европейската централна 
банка, която също е с 
потенциал да окаже  

Оризът  
успя да 
навакса 

всичко загубено 
през миналия 
месец, като само за 
една сесия добави 
8 USD към стой-
ността си главно 
заради големия 
инвеститорски 
интерес

пазара на недвижими 
имоти. Това доведе и до 
повишаване на прогно-
зите за икономическия 
ръст в страната за цялата 
2010 г. Последните 
изчисления показват, че 

досегашните прогнози 
за ръст от 9.1% ще бъдат 
надхвърлени, като нови-
те прогнози са за ръст от 
порядъка на 9.5%.
На борсата в Ню Йорк фю-
чърсите на суровия петрол 

за септември поскъпнаха 
с 2.85% и се котираха за 
81.20 USD/б. Поскъпване 
имаше и при сорта Брент, 
който се покачи до 80.54 
USD/б, добавяйки 3.04% 
към стойността си.

данни за заетостта в 
неселскостопанския сек-
тор (non-farm payrolls) в 
САЩ, особено след като 
през юни наблюдавахме 
първи спад на инди-
катора за последните 
няколко месеца. Висо-
ката безработица е един 
от основните фактори, 
които оказват негативно 
влияние върху темповете 

Георги иванов 
„Бенчмарк Финанс” АД

Областен управител на Област Враца
На основание Заповед № 308/02.08.2010 г.   

на Областен управител на Област Враца

ОБЯВЯВАМ
Търг с тайно наддаване за отдаване под наем на имот – частна дър-

жавна собственост, представляващ: самостоятелен обект в сграда с 
идентификатор № 12259.1019.65.1.1 по кадастралната карта на гр.Враца, 
одобрена със Заповед № РД-18-43/16.09.2005 г. на ИД на Агенцията по кадас-
търа, с частично второ ниво на колони, с обща полезна площ 123,30 кв.м, 
находящ се на първия етаж в жилищен блок № 10, с адрес: бул. „Демокрация” 
№ 2, гр. Враца, с предназначение: за търговска дейност, при начална наемна 
тръжна цена 958,00 лв. без ДДС.

Търгът ще се проведе в сградата на Областна администрация – Враца, 
гр. Враца, бул. „Демокрация” № 1, в заседателната зала на ІV етаж на 
07.09.2010 г. от 10:00 часа.         

Огледи на имота могат да се извършват, на място, всеки работен 
ден от 9:30 часа на 03.08.2010 г. до 16:30 часа на последния работен ден, 
предхождащ търга – 03.09.2010 г. 

Тръжните документи на стойност 25,00 лв. без ДДС се предлагат за 
закупуване всеки работен ден от 03.08.2010 г. до 03.09.2010 г. /включи-
телно/ до 16:30 часа в сградата на Областна администрация – Враца, бул. 
„Демокрация” № 1, етаж І, стая 101. 

Заявленията за участие и ценовите предложения от кандидатите ще 
се приемат в сградата на Областна администрация - Враца, етаж І, стая 
№ 101 до 16:30 часа на 03.09.2010 г.

Депозит, на стойност 50% от началната тръжна цена на имота, 
който ще се отдава под наем, а именно 479,00 лв. без ДДС, се внася 
от 03.08.2010 г.  до 03.09.2010 г. (до 16:30 часа) по банкова сметка IBAN 
BG94UBBS80023300120635 при ОББ – Враца или в касата на Областна 
администрация – Враца.

До търга се допускат лица, внесли депозит, закупили тръжни докумен-
ти и подали заявление за участие в търга.

влияние върху движе-
нията в кросовете на 
еврото. Въпреки че кон-
кретна промяна в нивото 
на основната лихва не 
се очаква, коментарите 
от страна на официал-
ни представители на 
институцията може да 
доведат до по-висока во-
латилност при единната 
валута. 

Управляващо дружество “ОББ Асет Мениджмънт” АД уведомява 
всички заинтересовани, че на основание чл. 191, ал. 4 от Закона за 
публичното предлагане на ценни книжа, е представило в Комисията 
за финансов надзор тримесечни отчети към 30.06.2010 г. на управлява-
ните от него колективни инвестиционни схеми – ИД „ОББ Балансиран 
Фонд” АД, ДФ „ОББ Премиум Акции”, ДФ „ОББ Патримониум Земя”, 
ДФ „ОББ Платинум Облигации”, ДФ „ОББ Премиум Евро Акции” и  
ДФ „ОББ Платинум Евро Облигации”. Желаещите могат да се запоз-
наят с отчетите на адрес: гр. София, бул. “Тодор Александров” № 9, 
всеки работен ден от 10.00 до 16.00 часа и на адрес: www.ubbam.bg.

Управляващо дружество „ДСК Управление на активи” АД уведомява 
всички заинтересовани, на основание чл.191 от ЗППЦК, че е предста-
вило на Комисията за финансов надзор, тримесечни отчети към 
30.06.2010 г. на управляваните от него договорни фондове – „ДСК 
Стандарт”, „ДСК Баланс”, „ДСК Растеж”, „ДСК Имоти” и „ДСК Евро 
Актив”. Желаещите могат да се запознаят с отчетите на интернет 
страница: www.dskam.bg и на адрес: гр.София, ул. „Цар Калоян” № 1, 
ет. 4, всеки работен ден от 9 ч. до 17 ч.

Злато
USD/тр.у.
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Промени в новия Закон за 
радио и телевизия може да 
наложат обединението на 
Българската национална 
телевизия (БНТ) и Българ-
ското национално радио 
(БНР). Представители на 
двете медии обаче остро се 
възпротивиха срещу обе-
диняването, докато настро-
енията в работната група, 
която ще изготвя бъдещия 
нормативен акт, са по-скоро 
в посока то да се случи. 

Обединението ще 
струва много пари
Аргументите против обе-
динението, както може да 
се очаква, идват от пред-
ставители на двете медии. 
Според тях обща шапка на 
БНТ и БНР би означавало 
създаване на нова, по-голяма 
и тромава структура, която 
ще погълне повече средства, 
отколкото да спести. Чуха се 
и много мнения за това, че 
свободата на словото ще бъ-
де силно ограничена. „Най-
лошото е, че предложението 
идва от хора, които нямат 
практически опит в медии-
те”, твърди Валери Тодоров. 
Според него закриването на 
две юридически лица и съз-
даването на трето ще струва 
прекалено скъпо.
  Медийните експерти се 

притесняват да не се случи 
същото като преди време, 
когато е съществувал Ко-
митет за радио и телевизия. 
„Администрацията в онзи 
момент се беше разраснала 
до 5 хил. души”, спомня 
си бившият журналист на 
БНТ Бойко Станкушев. По 
думите му все още не е из-
казан нито един сериозен 
аргумент от работната група 
защо трябва да се случи това 
сливане. „Ако сега се създаде 
подобна на онази структура, 
тя отново ще лапа парите на 
данъкоплатците, без да има 
видима полза от нея”, твър-
ди Станкушев. Според него 
инвестицията в преструкту-
рирането ще отнеме много 
средства - теза, около която 
се обединяват много хора, 
които са против сливането. 
Важен момент е да се отчете, 
че динамиката на развитие 
на двете медии е различна. 

„Докато БНР е пазарен 
лидер, БНТ съвсем не е та-
къв”, каза за в. „Пари” Бойко 
Станкушев. От друга страна, 
общественото радио е готово 
за ерата на цифровизацията, 
докато телевизията не е, а 
има много кратки срокове 
за нея. „Оттам и потреб-
ностите на двете медии за 
финансиране не са еднакви и 
в съвсем различни посоки”, 

 инвестицията в преструктурирането на новото юридическо лице, което ще обедини бнТ и бнР, ще струва 
много средства на българския данъкоплатец                Снимка БоБи ТошеВ

▶

Обединение със съмнителен ефект
Сливането на БНТ и 
БНР ще погълне  
повече средства,  
отколкото ще спести

подчертава бившият кадър 
на БНТ. Според Станкушев 
и сега има риск за шеф на 
администрацията да бъде 
сложена политическа фигу-
ра, както е било тогава. Дори 
да се случи обединение на 
телевизията и радиото под 
обща шапка, трябва да се 
гарантира тяхната редакци-
онна и творческа независи-
мост. Не трябва законово 
да се допуска и най-малката 
възможност те да се поставят 
под политическа протекция 
или влияние.  

Реформата
„Притесненията на работе-
щите в обществените медии 
са прибързани, защото все 
още не е ясно как ще се 

Нужна е радикална 
реформа в обществени-
те медии, с която да се 
осъществи европейски 
модел на обществени-
те медии в България, 
какъвто през послед-
ните 20 години не се 
случи. Обединението 
като изваждане на обща 
административна услуга 
за двете медии е един 
от вариантите, които са 
добра практика в ЕС. 
Разбира се, има и други 
варианти. Общата адми-
нистрация няма да стане 

по-тромава и разходоем-
ка - всичко е въпрос на 
анализ и разчет. 

Администрацията 
не трябва да се пред-
ставя като шапка над 
управлението на двете 
медии. По-скоро на 
нея трябва да се гледа 
като на общо админи-
стративно обслужване, 
финанси и реклама, 
които обслужват двете 
медии. При обединява-
нето категорично няма 
да се наруши редакци-

онната независимост. Тя 
по-скоро ще се превърне 
в модел. За съжаление 
в обсъждането на новия 
закон видях дефект, 
който пречи дебатът да 
е продуктивен - пред-
варително беше намис-
лена една позиция и й 
се създаде политически 
негативен образ, който 
беше атакуван. Трябва 
да се знае, че това е една 
хипотетична позиция и 
експертен дебат, нищо 
не е решено със сигур-
ност.

Необходима е радикална реформа 

Не чух нито един серио-
зен аргумент в полза на 
обща шапка над БНТ и 
БНР. Преди години имаше 
комитет за телевизия и 
радио и под него освен ра-
диото и телевизията има-
ше още няколко тромави 
структури. Администраци-
ята се беше разраснала до 
5 хил. души. Тя пречеше 
на редакционната работа 
на журналистите, тъй като 
налице бяха тежка субор-
динация и координация. 

Председател на комитета 
беше политическа фигура 
и имам съмнения, че ако 
се случи нещо подобно и 
сега, председателят ще е 
политическа фигура. 
Самото трансформира-
не ще отнеме сериозни 
средства - инвестицията 
в преструктурирането ще 
погълне огромна сума 
- това не е упражнение, 
което ще излезе безплатно 
на българския данъкопла-
тец. Това ще е опит да се 

съберат две несъбираеми 
неща. 

Първо, защото дина-
миката на развитие е 
различна - БНР е пазарен 
лидер и има готовност за 
цифровизацията, докато 
БНТ не е лидер и няма 
готовност за дигитал-
ната ера. В този смисъл 
потребностите на БНР от 
финансиране са по-малки 
от тези на БНТ, а и са в 
съвсем различни посоки. 

Сливане е невъзможно заради  
различията в двете медии

Обединението 
като изваж-

дане на обща адми-
нистративна услуга 
за двете медии е 
един от варианти-
те, които са добра 
практика в ЕС

Георги Лозанов, 
председател на Съвета за елек-
тронни медии

Инвести- 
цията в пре-

структурирането 
ще погълне огромна 
сума - това не е уп-
ражнение, което ще 
излезе безплатно на 
българския данъко-
платец

бойко станкушев, 
бивш журналист от БнТ

Мнения

случи промяната”, каза за 
в. „Пари” председателят на 
Съвета за електронни медии 
(СЕМ) Георги Лозанов. По 
думите му в работната група 
също има колебания около 
това как точно да протече 
реформата. „Хората, които 
изготвят новия закон, не се 
съмняват, че трябва радикал-
на реформа в обществените 
медии, с която да се осъ-
ществи европейски модел 
на обществените медии в 
България, какъвто през по-
следните 20 години не се е 
случил”, каза Лозанов. 

Обединението може да се 
гледа като изваждане на об-
ща административна услуга 
за двете медии и е един от 
вариантите, които са добра 

практика в ЕС, твърдят за-
щитниците на обединението. 
Според Лозанов има и други 
варианти и това не е оконча-
телният, върху който трябва 
да се мисли. Общата адми-
нистрация няма да стане 
по-тромава и разходоемка, 
опровергава съмненията на 
представителите на двете 
медии шефът на СЕМ. Спо-
ред него администрацията 
не трябва да се мисли като 
шапка, която да застане над 
БНР и БНТ. На нея по-ско-
ро трябва да се гледа като 
на общо административно 
обслужване и финансиране, 
а на преден план да излезе 
програмното съдържание. 
Според Лозанов няма да бъ-
де нарушена редакционната 

независимост, а напротив, 
тя ще се превърне в модел. 
При всички случаи, когато 
стане факт новата визия на 
закона, ще се проведе нов 
дебат с представителите на 
двете медии, категоричен е 
Лозанов. 

Практиката в редица ев-
ропейски страни показва, 
че не е невъзможно съжи-
телството на две обществе-
ни медии под общ покрив. 
Като пример за това може 
да се посочи моделът на 
BBC, който работи успеш-
но и до днес. Дали това 
е възможно и дали ще се 
случи, ще се види наесен, 
когато новият медиен закон 
трябва да бъде готов.

елина Пулчева
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Компанията  
ще участва на търгове 
в Румъния чрез кон-
сорциум

Господин Минков, „Стро-
ително-предприемачески 
холдинг” участва в реха-
билитацията на пречис-
твателна станция „Кубра-
тово”, която е част от  
водния цикъл на София. Ще 
успеете ли да я изградите 
в срок?

- Да, разбира се, работа-
та върви в срок и според 
утвърдения график. До мо-
мента са изпълнени около 
40% от строително-мон-
тажните работи, а са ни из-
платени около 20%. Иначе 
до момента напълно сме 
изградили, оборудвали и 
пуснали в експлоатация две 
пречиствателни станции 
за отпадни води. Първата 
е край Равда, която поема 
водите и на кк „Слънчев 
бряг”-Несебър, и втората в 
Пазарджик, която е една от 
най-модерните и големи в 
България и обслужва близо 
160 000 еквивалент жители. 
Приключваме изгражда-
нето на пречиствателната 
станция за отпадни води 
„Хасково”.

обжалвате конкурса за 
канализацията на Дими-
тровград. очаквате ли, 
че ще ви обвинят, че спъ-
вате работата и че стра-
ната може да загуби пари 
по иСПА?

- Първо, при така про-
ведената процедура, кога-
то бяха отстранени три от 
четирите кандидата, не е 
ясно дали е защитен дър-
жавният интерес. Тук искам 
да подчертая, че в дирек-
ция ИСПА на МРРБ много 
добре се знае, че холдин-
гът ни има в региона готов 
ресурс от техника, хора и 
строителна инфраструкту-
ра, които в момента при-
ключват изграждането на 
пречиствателната станция 
за отпадни води „Хасково”, 
която е част от същия този 
проект. С целия ресурс ние 
бихме могли да започнем 
работа много по-бързо от 
всяка друга компания, която 
тепърва трябва да създава 
организация, да наема и 
настанява хора и да концен-
трира техника. 

Има и втора, много по-
сериозна опасност. След 
като при предишното пра-
вителство страната ни беше 
разследвана от ОЛАФ и 
бяха спирани еврофондове, 
през последните месеци 
бяха постигнати доста по-
ложителни резултати, като 

▶

▶

Работим по график с ремонта на  
пречиствателната станция „Кубратово”

търсим 
разширя-

ване на бизне-
са си и извън 
страната. стар-
тираме бизнес 
в Македония, 
сърбия и Алба-
ния

например провеждането на 
търговете за магистрала 
„Тракия” в условия на дос-
та висока конкурентност, 
прозрачност и коректност. 
Най-голямата не е, че ще 
трябва да се връщат пари 
по ИСПА, а че едно евен-
туално разследване може 
да съсипе положените от 
сегашното правителство 
усилия за спечелване на 
доверието на ЕС. 

На този етап КЗК може 
да обезсили решението на 
възложителя за класиране 
на единствения допуснат 
кандидат. Така процедурата 
може да продължи с отва-
ряне на ценовите оферти и 
най-добрата за държавата 
да спечели. 

Докъде стигнахте с из-
граждането на лот 1 и 2 
от водния цикъл на русе, 
които се считат за риско-
ви от МррБ?

- Напредъкът по проекта 
е много голям. По Лот 1 е 
завършена над 95% от рабо-
тата, а по Лот 2 са изпълне-
ни над 66% от дейностите. 
По Лот 1 възложителят ни 
е платил едва 36% от свър-
шената работа, а по Лот 2 
- по-малко от 25% заради 
забавено сертифициране 
на разходите. До момента 
там сме инвестирали над 
11 млн. лв. собствени сред-
ства. Този недостиг на фи-
нансиране вече затруднява 
успешното по-нататъшно 
изпълнение на проекта, тъй 
като забавя изплащането 
на средства към фирмите 
подизпълнители, голяма 
част от които са от Русе. 
Разчитаме на възложителя 
да реагира бързо, за да мо-
же да продължи ускореното 
изпълнение на проекта, да 
завършим в срок и да не се 
стигне до загуба на сред-
ствата от ЕС.

рекултивирате 8 сме-
тища в област Кърджали, 
част от проекта за регио-
нално депо за управление 
на отпадъците, който е 
сочен като един от най-
рисковите по иСПА. Защо 
и този проект, по който 
работите, се определя за 
рисков?

- Още при стартирането 
на процедурата по този 
проект от тогавашната ад-
министрация бяха зало-
жени много процедурни, 
бюджетни и технически 
проблеми. Беше приет 

▶

▶

2
▶ пречиствателни стан-
ции за отпадни води край 
Пазарджик и край Равда е 
построил холдингът

твърде лош финансов ме-
морандум, който съдържа-
ше нереалистичен бюджет 
за Лот 1 и Лот 2 общо на 
стойност около 14 млн. 
EUR. Според проекта двата 
лота технологично трябва-
ше да стартират един след 
друг, а на практика старти-
раха едновременно, което 
доведе до редица проблеми 
при изпълнението. 

Най-вероятно заради 
всичко това беше спряно 
финансирането на обекта. 
Нашата компания не спира 
да работи, но не получаваме 
плащания, като 7 месеца не 
ни се плаща за сертифици-
рана работа. Не получаваме 
и отговори на запитванията 
си за бъдещето на проекта. 
Надяваме се проектът да 
тръгне отново и да бъде 
завършен успешно, защото,  
ако това не стане, държава-
та ще плаща санкции.

Планирате навлизане в 
Македония, Сърбия и Ал-
бания. С какво строител-
ство обаче?

- В България ние станахме 
безспорен лидер в областта 
на водното инфраструктур-
но строителство. Компа- 
нията притежава огро-
мно ноу-хау и капацитет 
за реализацията на такива 
проекти. За нас е напълно 
нормално да търсим раз-
ширяване на бизнеса си и 
извън страната. В момента 
стартираме бизнес в Маке-
дония, Сърбия и Албания. 
Освен това сме в много на-
преднала фаза в създаването 
на консорциум в Румъния, в 
рамките на който да участ-
ваме в търгове за водни и 
екологични проекти. 

Красимира Янева

▶

Интервю Стоян Минков, директор „Корпоративно развитие” на „Строително-предприемачески холдинг” 

Визитка  
Кой е  
инж. стоян 
Минков 

Инж. Минков е роден на 
10 юни 1972 г. 

Завършил е „Счетовод-
ство и контрол” в УНСС 
и „Водоснабдяване и 
канализация” в УАСГ. 

Инж. Стоян Минков е 
директор „Корпоратив-
но развитие” на „Строи-
телно-предприемачески 
холдинг” ЕООД. 

Преди това е бил начал-
ник на отдел „Офертен и 
технически” в „Планекс” 
ООД, главен специалист 
в „Овергаз инженеринг” 
АД и технически ръково-
дител във ВиК-Сливен. 

Семеен с двама сина.

▶

▶

▶

▶

▶

СНИМКА БОБИ ТОшЕВ
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ЮНЕСКО включи 22 нови 
обекта под закрилата си

С двадесет и два нови 
обекта набъбна списъкът 
на световното културно и 
природно наследство на 
ЮНЕСКО след срещата на 
организацията в Бразилия. 
Така под закрила са вече 
910 обекта от цял свят. 
Това са или културни, или 
природни забележително-
сти, признати за уникални 
и от твърде голямо значе-
ние за цялата планета и за 
цивилизацията.

Има значение
Борбата за включване 
на обекти в списъка на  
ЮНЕСКО е голяма, защо-
то това има съществено 
икономическо значение, 
по-специално за развива-
щите се страни, тъй ка-
то по правило води до 
увеличаване на туристи-
ческия поток и улеснява 
отпускането на помощи 
за поддръжката на забе-
лежителностите. Това 
признание обаче налага 
и ангажименти, свърза-
ни с градоустройството -  
ако те не бъдат спазени,  
ЮНЕСКО може да изклю-
чи от списъка една или 

друга забележителност. 
Това вече се е случвало. 

Избраните
Само четири от новите 
обекти са в Европа - това 
са прочутите канали на 
Амстердам, изградени в 
края на XVI и през XVII 
век, епископската рези-
денция в Алби, Франция, 
както и старинната вод-
ноенергийна система в 
германската планина Харц 
и околностите на миньор-
ското селище Рьорос в 
Норвегия. 

Две нови места в Мек-
сико попадат в списъка на 
ЮНЕСКО. Защитен вече 
е пътят Камино Реал де 
Тиера Адентро, известен 
като Пътя на среброто, по 
който от XVI до XIX век 
са пътували търговците 
на сребро между Мекси-
ко и Съединените щати. 
Както и праисторическите 
пещери в долината Оа-
сака - откритите в една 
от тях посеви на 10 000 
години са считани за най-
ранното доказателство за 
обработваеми култури на 
континента.

Нов в  списъка  на 
ЮНЕСКО е площадът „Сао 
Франсишко” в бразилския 
град Сао Кристовао, обгра-
ден от архитектурен ком-
плекс от XVIII и XIX век.

острови  
на спокойствието
Националният парк във 
френската отвъдморска 
територия остров Рею-
нион също попада под 
защита. Паркът обхваща 
40% от територията на 
острова, който се състои 
от два вулканични масива 
в Индийския океан. Одо-
брение получи и остров-
ната група Финикс - част 
от малката тихоокеанска 
островна държава Кири-
бати, която е най-голямата 
защитена морска зона в 
света. Островите Финикс 
са една от най-обширни-
те недокоснати от човека 
коралови екосистеми, убе-
жище на 800 представите-
ли на фауната. 

Едно от особено инте-
ресните нови попълнения 
е атолът Бикини, част от 
Маршаловите острови, 
Микронезия, където САЩ 

извършваха опити с ядре-
ни бомби. Бикини е малък, 
необитаем остров и днес 
е едно от най-самотни-
те кътчета на планетата. 
Между 1946 и 1958 г. е 
бил част от тихоокеан-
ския полигон за ядрени 
опити на САЩ. На Бикини 
са извършени 23 ядрени  
опита, включително пър-
вият тест на водородна 
бомба през 1952 г. 

Азиатски красоти
Многобройни са обектите 
в Азия като император-
ския комплекс „Тан Лонг” 
във виетнамската столица 
Ханой, историческите па-
метници в Дънфън в Китай, 
астрономическата обсерва-
тория „Джантар Мантар” 
в Джайпур в Индия и още 
исторически и природни 
обекти в Корея, Шри Ланка 
и др. Два са новите защи-
тени паметници и в Иран 
-  забележителният градски 
пазар в Тебриз и ансамбъ-
лът „Ханега” и суфитското 
светилище - мавзолеят на 
шейх Сафи ад Дин в Ар-
дабил. 

Ани Коджаиванова

У нас 
ЮНЕСКО увеличи защитената 
територия на Пирин  
Територията под опеката на ЮНЕСКО в Пирин беше раз-
ширена и сега почти покрива границите на националния 
парк. Обектът на световното наследство в Пирин е включен 
в списъка на световната организация през 1983 г. и покри-
ваше 27 000 ха от планината. Сега той е разширен до около 
40 000 ха, колкото е и парк „Пирин”, и не включва само 
двете ски зони над Банско и Добринище. Сега защитената 
територия вече покрива и високите върхове над 2000 м н.в. 
Увеличаването на площта на обекта е формална процедура, 
тъй като по принцип самият парк като защитена територия е 
обект на ЮНЕСКО, а той през годините е бил разширен.

Цифра

27
години Национален парк "Пирин" е под опеката на 

ЮНеско
▶

Сред тях е и атолът Бикини, където САЩ извършваха ядрени опити 
през 40-те и 50-те години на XX век

Нови защитени обекти

- прочутите канали в Амстердам, Холандия 

- императорският комплекс „Тан Лонг” в Ханой, Виетнам 

- историческите паметници в Дънфън, Китай 

- археологическият резерват „Саразм”, Таджикистан 

- епископската резиденция в Алби, Франция

- забележителният градски пазар в Тебриз, Иран

- Тураиф и Дирия в Саудитска Арабия 

- каторжни лагери в Австралия

- астрономическата обсерватория „Джантар Мантар” в Джайпур, Индия

- ансамбълът „Ханега” и суфитското светилище - мавзолеят на шейх
  Сафи ад Дин в Ардабил, Иран

- атолът Бикини, Маршалови острови, Микронезия
 
- исторически села - крепости на местни кланове, Корея 

- националният парк „Нгоронгоро”, Танзания 

- планински масив, обрасъл с гори, Шри Ланка 

- американският архипелаг „Папаханаумокуакеа” край Хавайските острови

- епископската резиденция в Алби, Франция

- старинната водноенергийна система в планина Харц, Германия

- околностите на миньорското селище Рьорос, Норвегия

- пътят Камино Реал де Тиера Адентро, Мексико

- праисторическите пещери в долината Оасака, Мексико

- площадът „Сао Франсишко” в град Сао Кристовао, Бразилия

- национален парк на остров Реюнион, френска отвъдморска територия 

- островна група Финикс, тихоокеанска островна държава Кирибати

Атолът бикиНикАНАлите НА АмстердАм ПлощАд "сАо ФрАНсиско"
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